
123 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 29ης Σεπτεμβρίου 2022 

Ώρα έναρξης:  4.09 μ.μ. 

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι! 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλούνται οι γραμματείς 
να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε τη σημερινή συνεδρία με αναφορά στην ανακήρυξη της 
κυπριακής ανεξαρτησίας, που συμπληρώνει εξήντα δύο χρόνια το ερχόμενο Σάββατο, 1η του Οκτώβρη... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ηλεκτρονική ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να δηλωθεί απαρτία για λόγους πρακτικών, διότι θα πάμε με το ηλεκτρονικό σύστημα, δε θα 
γίνει με το χέρι η ψηφοφορία, οπότε δηλώστε όλοι την παρουσία σας για τα πρακτικά της Βουλής. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αρχίζουμε τη σημερινή συνεδρία με αναφορά στην ανακήρυξη της κυπριακής ανεξαρτησίας, που 
συμπληρώνει εξήντα δύο χρόνια το ερχόμενο Σάββατο, 1η Οκτωβρίου.  Με την ευκαιρία αυτή αποτίνουμε φόρο 
τιμής σε όλους που αγωνίστηκαν με απαράμιλλο ηρωισμό, αλλά και όσους θυσιάστηκαν για την απελευθέρωση 
της πατρίδας μας από τους Άγγλους αποικιοκράτες, θέτοντας τις δομές ενός ελεύθερου κράτους.  Η νεοσύστατη 
Δημοκρατία αντιμετώπισε εξαρχής τις διχοτομικές προθέσεις της γείτονος Τουρκίας, που με αφορμή το 
προδοτικό πραξικόπημα τον Ιούλιο του 1974 εισέβαλε στην Κύπρο, συνεχίζοντας σαράντα οκτώ χρόνια μετά να 
κατέχει παράνομα τη μισή πατρίδα μας και εντείνοντας καθημερινά τις απαράδεκτες προκλήσεις και την επιθετική 
ρητορική σε βάρος του νησιού μας. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων επαναλαμβάνουμε την αποφασιστικότητά μας να συνεχίσουμε τον αγώνα 
μέχρι την εξεύρεση λύσης του Κυπριακού σύμφωνα με τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Ταυτόχρονα, απαιτούμε από την Τουρκία να σεβαστεί το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της 
Θάλασσας, τα οποία καταστρατηγεί κατάφωρα, παραβιάζοντας τα δικαιώματά μας ως ευρωπαϊκού κράτους και 
παρεμποδίζοντας την αρμονική συνύπαρξη όλων των κατοίκων της Κύπρου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουμε ενός λεπτού σιγή στη μνήμη όλων των προασπιστών της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 
 Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 Κύριε γραμματεύ, έχεις τον λόγο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταξύ 25 και 29 Σεπτεμβρίου 2022 η Πρόεδρος της Βουλής πραγματοποίησε επίσκεψη στην Ιαπωνία 
εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στην κρατική κηδεία του πρώην Πρωθυπουργού της Ιαπωνίας 
Shinzo Abe.  Η κρατική κηδεία πραγματοποιήθηκε στην παρουσία αρχηγών κρατών και κυβερνήσεων, 
προέδρων κοινοβουλίων και άλλων υψηλών αξιωματούχων από διάφορα κράτη, οι οποίοι απέτισαν φόρο τιμής 
εις μνήμη του εκλιπόντος.  

 Επ’ ευκαιρία της πρώτης επίσκεψης Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων στην Ιαπωνία η κ. 
Δημητρίου είχε χωριστές συναντήσεις με τον Ιάπωνα ομόλογό της κ. Hiroyuki Hosoda, καθώς και με τον 
ασκούντα χρέη προέδρου της Ομάδας Φιλίας Ιαπωνίας-Κύπρου Seiichiro Murakami και τα μέλη της Ομάδας Eto 
Seishiro και Kokuba Konosuke.  Κυρίαρχα θέματα συζήτησης ήταν το κυπριακό πρόβλημα, η εξηκοστή επέτειος 
εγκαθίδρυσης διπλωματικών σχέσεων μεταξύ Κύπρου και Ιαπωνίας, οι τρόποι εμβάθυνσης των διμερών 
σχέσεων σε όλα τα επίπεδα, με ιδιαίτερη έμφαση στον κοινοβουλευτικό τομέα, και ο καταλυτικός ρόλος της 
κοινοβουλευτικής διπλωματίας στη συλλογική αντιμετώπιση κοινών προκλήσεων, με προεξάρχουσα τη ρωσική 
εισβολή στην Ουκρανία και τις πολυεπίπεδες επιπτώσεις της, όπως η ενεργειακή, η επισιτιστική και η κλιματική 
κρίση.  

 Στο πλαίσιο των συναντήσεων η Πρόεδρος της Βουλής ενημέρωσε τους συνομιλητές της για το κυπριακό 
πρόβλημα και τις έκνομες ενέργειες της Τουρκίας εις βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Η κ. Δημητρίου 
υπογράμμισε τη σταθερή προσήλωση της ελληνοκυπριακής πλευράς στον στόχο της επανέναρξης των 
συνομιλιών προς επίτευξη λύσης διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας σύμφωνα με τα περί Κύπρου ψηφίσματα 
του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, η οποία θα επανενώνει τη χώρα σε συνθήκες ειρήνης, ασφάλειας και 
σταθερότητας προς όφελος ολόκληρου του κυπριακού λαού.  Εκφράστηκε τέλος κοινή βούληση για περαιτέρω 
εμβάθυνση και διεύρυνση των κοινοβουλευτικών και ευρύτερων σχέσεων μεταξύ των δύο χωρών, σε τομείς 
αμοιβαίου ενδιαφέροντος, όπως η ναυτιλία, η ενέργεια, ο τουρισμός κα το εμπόριο. 

 Ο κ. Νίκος Τορναρίτης και η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου συμμετείχαν σε συνεδρία της Επιτροπής 
Μετανάστευσης, Προσφύγων και Εκτοπισμένων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης στις 19 Σεπτεμβρίου 2022 στην Αθήνα.  Ο κ. Τορναρίτης, εισηγητής της Συνέλευσης για τον ρόλο των 
εθνικών κοινοβουλίων στην εφαρμογή του Συμφώνου για τους Πρόσφυγες και του Συμφώνου για την Ασφαλή, 
Ομαλή και Νόμιμη Μετανάστευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, σε παρέμβασή του αναφέρθηκε στη 
σημασία υλοποίησης και εφαρμογής των δύο συμφωνιών, ιδιαίτερα υπό το φως των αυξανόμενων προσφυγικών 
και μεταναστευτικών ροών στην Ευρώπη. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου, σε συζήτηση για τις αυξανόμενες μεταναστευτικές ροές προς τις χώρες υποδοχής, 
περιλαμβανομένης της Κυπριακής Δημοκρατίας, τόνισε την επείγουσα ανάγκη έμπρακτης αλληλεγγύης και 
στήριξής τους.  Οι βουλευτές στηλίτευσαν τη στάση της Τουρκίας, που, ενώ λαμβάνει ευρωπαϊκά κονδύλια για 
την καλύτερη διαχείριση των μεταναστευτικών ροών, προωθεί μεθοδευμένα, μέσω των κατεχομένων, 
παράτυπους μετανάστες στην Κυπριακή Δημοκρατία, με στόχο την αποσταθεροποίησή της.  

 Μεταξύ 21ης και 23 Σεπτεμβρίου η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Κοινωνικών 
Θεμάτων, Υγείας και Αειφόρου Ανάπτυξης της Συνέλευσης στη Σμύρνη.  Σε παρέμβασή της για το θέμα της 
παιδικής εργασίας η κ. Ερωτοκρίτου υπογράμμισε ότι η παράνομη αυτή πρακτική παραβιάζει κατάφωρα βασικά 
ανθρώπινα δικαιώματα και τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των παιδιών, εκθέτοντάς τα σε πολλαπλούς 
κινδύνους.  Ιδιαίτερα τόνισε πως τα ασυνόδευτα παιδιά πρέπει να τυγχάνουν ιδιαίτερης προστασίας και 
φροντίδας από τα κράτη υποδοχής.  

 Στις 23 και 24 Σεπτεμβρίου η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου και ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης συμμετείχαν σε 
σεμινάριο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη 
στο Ελσίνκι, με θέμα «Ο ρόλος του ΟΑΣΕ και της ΚΣ ΟΑΣΕ στη μεταβαλλόμενη ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική 
ασφάλειας».  Η κ. Χαραλαμπίδου τόνισε σε παρέμβασή της ότι ο πόλεμος στην Ουκρανία έχει καταδείξει 
σημαντικά κενά στην αρχιτεκτονική ασφάλειας.  Σε αυτό το περιβάλλον διεθνούς αστάθειας, όπου τα δεδομένα 
αλλάζουν τάχιστα, υπογράμμισε η κ. Χαραλαμπίδου, ο διάλογος είναι ύψιστης σημασίας και η Συνέλευση, τόνισε, 
πρέπει να επιδιώξει τον διάλογο με τη Ρωσία.  Επίσης, η κ. Χαραλαμπίδου τόνισε ότι η Τουρκία συνεχίζει να 
υπονομεύει την ειρήνη και τη σταθερότητα στην Ανατολική Μεσόγειο και στο Αιγαίο, ενώ επισήμανε ακόμα ότι η 
αυξανόμενη επιθετικότητα της Τουρκίας υπονομεύει τη συνοχή εντός του ΝΑΤΟ και ότι αποτελεί ευθύνη του 
οργανισμού να τερματίσει τέτοιου είδους συμπεριφορές. 
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 Ο κ. Χατζηγιάννης σε παρέμβασή του επισήμανε την ανάγκη άμεσης προσαρμογής του οργανισμού στις 
ταχέως μεταβαλλόμενες γεωπολιτικές πραγματικότητες, καθώς και την ανάγκη πλήρους αξιοποίησης των 
δυνατοτήτων και των εργαλείων που παρέχει η κοινοβουλευτική διπλωματία προς άρση του πολιτικού αδιεξόδου.  
Τόνισε επίσης την επείγουσα ανάγκη όπως ο ΟΑΣΕ επιδιώξει να διασφαλίσει τη συμμόρφωση των 
συμμετεχόντων των κρατών με τις αρχές του και τις απορρέουσες δεσμεύσεις, αφενός, ενισχύοντας τους 
εποπτικούς μηχανισμούς του και προωθώντας τον διάλογο και την αμοιβαία εμπιστοσύνη, αφετέρου.  

 Μεταξύ 24 και 27 Σεπτεμβρίου ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης, πραγματοποίησε επίσκεψη εργασίας στην Ιορδανία 
ως εισηγητής εκ μέρους της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας για το θέμα της αξιολόγησης του 
θεσμού «Συνεταιρισμός για τη Δημοκρατία» σε σχέση με το Κοινοβούλιο της Ιορδανίας σε κύριους τομείς δράσεις 
του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Ο κ. Λουκαΐδης έγινε δεκτός από τους Προέδρους της Βουλής και της Γερουσίας 
και τους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών κομμάτων.  Συναντήσεις πραγματοποιήθηκαν επίσης με τους 
εκπροσώπους ανεξάρτητων αρχών, με εκπροσώπους της κοινωνίας των πολιτών και εκπροσώπους των μέσων 
μαζικής επικοινωνίας.  Ο κ. Λουκαΐδης αναμένεται να υποβάλει λίαν συντόμως σχετική έκθεση στην ολομέλεια 
της Συνέλευσης. 

 Στις 28 Σεπτεμβρίου 2022 ο βουλευτής κ. Άντρος Κυπριανού, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στη 
Διακοινοβουλευτική Ένωση, συμμετείχε διαδικτυακά στις εργασίες της 50ής Συνόδου της Συντονιστικής 
Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου.  Κατά τη σύνοδο 
συζητήθηκαν μεταξύ άλλων η βελτίωση της σχέσης εμπορίου και βιώσιμης ανάπτυξης, καθώς και η ενίσχυση 
των κοινοβουλευτικών ανταλλαγών και βέλτιστων πρακτικών για την προώθηση του ελεύθερου και δίκαιου 
εμπορίου μέσω εναρμονισμένων δράσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Και τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο κατατίθεται εκ μέρους του 
Υπουργείου Οικονομικών και τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2022». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο κατατίθεται, κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται 
στην αρμόδια επιτροπή, που είναι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, με την παράκληση όπως αυτή 
συνέλθει, για να μελετήσει το θέμα και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.  

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοσχέδια και προτάσεις νόμου κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που ήδη σας έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί της Νομικής Αναγνώρισης της 
Ταυτότητας Φύλου Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.159-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

2.  Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας της 
Βιομηχανικής Κάνναβης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.160-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

3.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.161-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

4.  Ο περί Σκύλων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.162-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

5.  Οι περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.081-2022). 

Υπουργό Οικονομικών 

 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6.  Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις 
Διευθυντή Λογιστικών Υπηρεσιών και 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
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Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.082-2022). 

Δημοσίας Τάξεως 

Σχέδιο ψηφίσματος Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

Αλληλεγγύη και στήριξη στις γυναίκες του Ιράν. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αλεξάνδρα Ατταλίδου 
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, 

Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και  

Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
10) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.151-2022). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

2. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.152-2022). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

3. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός)  (Αρ. 8) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.153-2022). 

Στέφανο Στεφάνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

4. Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.154-2022). 

Στέφανο Στεφάνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

5. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Προαγωγή, Διατμηματική Προαγωγή και 
Πρώτο Διορισμό και Προαγωγή στη 
Δημόσια Υπηρεσία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.155-2022). 

Ανδρέα Πασιουρτίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις,  

Ζαχαρία Κουλία και Πανίκο 
Λεωνίδου, βουλευτές του 
Δημοκρατικού Κόμματος,  

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ,  

και Σταύρο Παπαδούρη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.156-2022). 

Ανδρέα Πασιουρτίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις,  
Ζαχαρία Κουλία και Πανίκο 
Λεωνίδου, βουλευτές του 
Δημοκρατικού Κόμματος,  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 

και Σταύρο Παπαδούρη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχουμε καταθέσει δύο προτάσεις νόμου.  Η μία αφορά στη φορολογία του εισοδήματος και η άλλη στην 
περί Λειτουργίας Ταμείων Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας.  Είναι το γνωστό θέμα για τη φορολογία των 
απροσδόκητων υπερκερδών.  Η παράκληση είναι το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, δηλαδή ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος, να πάει στην Εμπορίου αντί στην Οικονομικών, ώστε να συζητηθεί ενιαία με το υπ’ αριθμόν 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λογική εισήγηση.  Νομίζω δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση συνάδελφοι, έννεν;  Άρα, παραπέμπεται 
στην επιτροπή που ζήτησε ο συνάδελφος κ. Λουκαΐδης. 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερησίας διατάξεως, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θα θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2022». 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να εγκριθεί η διαδικασία με το ψήφισμα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στην ώρα του.  Μην ανησυχείτε, έχουν γνώσιν οι φύλακες!   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω είναι η ώρα τώρα, επειδή συζητούμε τα κατεπείγοντα, πρέπει να γίνει σε αυτή τη φάση, δεν ξέρω 
τι είναι οι σημειώσεις σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω εννά το εύρω πιο κάτω το θέμα του ψηφίσματος, έννεν ανάγκη να το κάμουμε τώρα.  Να κάμουμε 
το νομοθετικό έργο και θα πάμε και στο ψήφισμα, αλλά, για να μην ανησυχείτε, κύριε Λουκαΐδη, εφόσον και εάν 
το σώμα είναι ομόφωνο, η απόφαση της ολομέλειας της Βουλής είναι το ανώτερο όργανο, οπότε... 

 Ναι, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο τον σεβασμό, δε θα ήταν καλό να έχουμε στα χέρια και εμείς το ψήφισμα, οι 
βουλευτές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Το ψήφισμα θα το έχουμε στα χέρια μας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φαντάζομαι έχει διανεμηθεί. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Εγώ δεν το έχω δει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εάν δεν έχει διανεμηθεί, θα παρακαλέσω τις υπηρεσίες να το διανείμουν. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 
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 Είναι θέμα αρχής δηλαδή και σεβασμού στους εαυτούς μας να το έχουμε στα χέρια μας, να δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μυλωνά, μην ανησυχείτε, είναι ορθή η παρατήρηση... 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχουμε πει να κάνουμε τη Βουλή ηλεκτρονική.  Έχει σταλεί το ψήφισμα, είναι στα ηλεκτρονικά μας 
ταχυδρομεία, είναι στο «η-Συνεργασία».  Ας μην περιμένουμε να διανέμουμε κόλλες συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Δημητρίου, παίρνε λίγη υπομονή.  Δεν είμαστε όλοι εξιδεικευμένοι στα ηλεκτρονικά. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δώσε οδηγίες να διανεμηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ήδη θα διανεμηθεί από τώρα και θα ζητηθεί. 

 Άρα, όσον αφορά το ψήφισμα, αφού έγινε η διακοπή, εφόσον όλες οι πλευρές είναι ομόφωνες, θα 
διανεμηθεί, να το αναγνώσετε και να το συζητήσουμε μετά. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε η μέθοδος της αντίστροφης χρέωσης 
φόρου προστιθέμενης αξίας να εφαρμόζεται και στην περίπτωση παράδοσης ακατέργαστων και 
ημικατεργασμένων πολύτιμων μετάλλων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης 

 Χρίστος Χριστοφίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Σεπτεμβρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, στην πρώτη συνεδρία 
παρέστη επίσης η πρόεδρος της επιτροπής κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε η μέθοδος της αντίστροφης χρέωσης φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) να εφαρμόζεται και στην 
περίπτωση παράδοσης ακατέργαστων και ημικατεργασμένων πολύτιμων μετάλλων. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με βάση το άρθρο 199α της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου 
της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας, παρέχεται η δυνατότητα στα 
κράτη μέλη να εφαρμόζουν τη μέθοδο της αντίστροφης χρέωσης για παραδόσεις ακατέργαστων και 
ημικατεργασμένων μετάλλων, συμπεριλαμβανομένων πολύτιμων μετάλλων, εφόσον δεν καλύπτονται από το 
ειδικό καθεστώς για μεταχειρισμένα μέταλλα ή για επενδυτικό χρυσό.  

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο 
τρόπος με τον οποίο πραγματοποιείται η εμπορία μεταχειρισμένων κοσμημάτων στην Κύπρο, κυρίως χρυσού 
και αργύρου, καθώς και ο τρόπος με τον οποίο τα υποκείμενα στον φόρο πρόσωπα που εμπορεύονται στον 
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τομέα αυτό αποδίδουν και διεκδικούν επιστροφή ή και έκπτωση ΦΠΑ, στο πλαίσιο άσκησης της επιχειρηματικής 
τους δραστηριότητας, ενέχουν τον κίνδυνο απώλειας δημόσιων εσόδων από ΦΠΑ.   

 Ως εκ τούτου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και με στόχο να διασφαλιστούν τα δημόσια έσοδα και να 
καταστεί δυνατή η αντιμετώπιση φαινομένων φοροδιαφυγής, προωθείται η εφαρμογή απλοποιημένης 
διαδικασίας, η οποία ήδη εφαρμόζεται σε άλλους τομείς του εμπορίου, ώστε τα υποκείμενα στον φόρο πρόσωπα 
που αγοράζουν ακατέργαστα και ημικατεργασμένα πολύτιμα μέταλλα να αποδίδουν τον ΦΠΑ με τη μέθοδο της 
αντίστροφης χρέωσης, ενώ τα πρόσωπα που παραδίδουν τα εν λόγω αγαθά να μην καταβάλλουν τον ΦΠΑ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν έχουμε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 11ΣΤ.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να υπενθυμίσω, συνάδελφοι, ότι θα ψηφίσουμε ηλεκτρονικά.  Με τον αριθμό 1 δηλώνουμε την παρουσία 
μας, με τον αριθμό 2 ψηφίζουμε υπέρ, με τον αριθμό 3 κατά και με το 4 δηλώνουμε αποχή. 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Όταν είμαστε έτοιμοι, ο γραμματέας, ο συνάδελφος ο Νίκος Γεωργίου, θα ανακοινώσει το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Υπέρ τριάντα τέσσερις και μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Έκαμα λάθος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έκαμες λάθος, αλλά η σφαίρα έφυγε, κύριε.  Την άλλη φορά να φροντίσεις να μην κάμεις. 

 Εψήφισες, καλώς εψήφισες, ή, αν εψήφισες εναντίον, καλώς εψήφισες. 

 Άρα, θέλω να είμαστε όλοι προσεκτικοί, όταν πατούμε τα κουμπιά, να ξέρουμε τι πατούμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το κόκκινο επάτησες; 

ΝΙΚΟΣ ΣΥΚΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, νομίζω πάεις για μετακόμιση, όπως φαίνεται! 

(Γέλια) 

 Το λοιπόν, προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου και προσέξτε πώς θα πατήσετε τα 
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κουμπιά. 

 Άμα είναι έτοιμα, κύριε γραμματέα, ανακοίνωσέ τα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Υπέρ τριάντα έξι, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν ξέρω γιατί, το δικό μου πρέπει να έχει κάποιο πρόβλημα, πατώ το πράσινο και δε μετρά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Οι ειδικοί εδώ λένε για εμάς τους μεγαλύτερους, κύριε Κυπριανού, πρέπει πρώτα να πατούμε το 1 και 
μετά να κάμνουμε την επιλογή.  Για να είμαι ειλικρινής, τώρα το ακούω τζιαι εγώ.  Επάτας απευθείας το πράσινο; 

 Δηλαδή -ο συνάδελφος ο Κώστας ξέρει καλά το σύστημα- πάντοτε πατούμε το 1 και μετά κάμνουμε την 
επιλογή μας. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Για να δηλώσουμε παρουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι η ορθή διαδικασία, κατά τον κ. Κώστα Κώστα, ο οποίος εκτελεί τα χρέη της γραμματείας εδώ 
και τον ευχαριστούμε επί τούτου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Με άψογο τρόπο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό! 

 Το λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα. 

 Παρακαλώ, λίγη ησυχία, να πάμε στο δεύτερο θέμα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ο κ. Παντελίδης κάτι θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παντελίδη. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή έγινε θέμα για την ψηφοφορία του κ. Κυπριανού, θέλω να σας θυμίσω ότι πριν από τη διακοπή 
των εργασιών της Βουλής υπήρξε πρόβλημα.  Μάλιστα, εσείς και εγώ προσωπικά θεωρηθήκαμε απόντες κατά 
τη διαδικασία ψήφισης πρότασης νόμου που εμείς είχαμε καταθέσει και θέλω επισήμως να επαναλάβω ότι 
υπάρχει πρόβλημα με το σύστημα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.  Μπορεί να είναι τεχνικά αδικαιολόγητη η αδυναμία 
μας μερικές φορές, γεγονός παραμένει ότι ο βουλευτής ή η βουλεύτρια δεν έχει εύκολα τη δυνατότητα να 
διαπιστώσει αν ψήφισε και τι ψήφισε σε ζωντανό χρόνο. 

 Δεν έχει νόημα κατόπιν εορτής να διαπιστώνουμε τα προβλήματα και να δημιουργείται η άβολη 
κατάσταση, γι’ αυτό επαναλαμβάνω την παράκλησή μου προς την Πρόεδρο του σώματος και προς τις υπηρεσίες 
της Βουλής να δουν το συγκεκριμένο θέμα.  Ακόμα και το γεγονός ότι, για να δούμε τι ψηφίζει το σώμα, πρέπει 
να περιμένουμε μερικά δευτερόλεπτα να αλλάξει τέσσερις φορές η οθόνη, πλήττει και τη διαφάνεια στη διαδικασία 
της Βουλής.  Δεν είναι όπως όταν σηκώνουμε το χέρι μας και βλέπουμε όλοι τι ψηφίζουν όλοι.  Κανείς δεν 
προλαβαίνει να περιμένει τέσσερις οθόνες εναλλαγής.  Είναι προβληματική η διαδικασία! 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χρύση, για την παρέμβαση.  Η παρέμβαση του Δημοκρατικού Κόμματος είναι ορθοτάτη 
για το θέμα.  Πρέπει να βρεθεί μία λύση, οι πίνακες να αναγράφουν τους βουλευτές που ψηφίζουν υπέρ και κατά 
και να είναι προσβάσιμη η οθόνη, για να μπορούν να διαβάζονται.  Είναι πολύ σωστή η παρατήρηση.  
Διαφορετικά, η ηλεκτρονική ψηφοφορία χάνει το νόημά της. 

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: 

 Ακόμα μία διευκρίνιση, συνάδελφοι.  Ενδεχομένως στο τυπωμένο πρακτικό της ψηφοφορίας να είστε 
Αννίτα Δημητρίου, σήμερα, ευχαριστώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κομμάτι δύσκολο, αλλά εν πάση περιπτώσει! 

(Γέλια) 

 Το λοιπόν, παρακαλώ συνάδελφοι, τώρα θα προχωρήσουμε, στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται 
«Ο περί της Καταπολέμησης της Απάτης και της Πλαστογραφίας μέσων Πληρωμής πλην των Μετρητών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Καταπολέμησης της Απάτης και της Πλαστογραφίας μέσων Πληρωμής πλην 
των Μετρητών Νόμου, ώστε να εισαχθούν οι ορισμοί των όρων «παροχέας δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών», 
«παροχέας υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών» και «φορέας κρίσιμων υποδομών πληροφοριών», 
προκειμένου να περιληφθούν σε αυτόν οι φορείς κρίσιμων υποδομών πληροφοριών και οι παροχείς δικτύων και 
υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών, όπως αυτοί ορίζονται στις διατάξεις του περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Καταπολέμησης της Απάτης και της Πλαστογραφίας μέσων Πληρωμής πλην 

των Μετρητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Φωτεινή Τσιρίδου, αναπλ. πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Γιώργος Κουκουμάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9, 23 και 30 Μαρτίου, καθώς και στις 6 και 13 
Ιουλίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας και της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Νίκος 
Τορναρίτης και τα μέλη της κ. Νίκος Γεωργίου, Άριστος Δαμιανού, Γιώργος Κουκουμάς, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
και Κωστής Ευσταθίου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Καταπολέμησης της Απάτης και της 
Πλαστογραφίας μέσων Πληρωμής πλην των Μετρητών Νόμου, ώστε να εισαχθούν οι ορισμοί των όρων 
«παροχέας δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών», «παροχέας υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών» και 
«φορέας κρίσιμων υποδομών πληροφοριών», προκειμένου να περιληφθούν σε αυτόν οι φορείς κρίσιμων 
υποδομών πληροφοριών και οι παροχείς δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών όπως αυτοί 
ορίζονται στις διατάξεις του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι η βασική νομοθεσία ψηφίστηκε τον Απρίλη του 2021, με σκοπό την 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (EE) 2019/713 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 για την καταπολέμηση της απάτης και 
της πλαστογραφίας μέσων πληρωμής πλην των μετρητών και την αντικατάσταση της απόφασης-πλαίσιο 
2001/413/ΔΕΥ του Συμβουλίου».  Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως ενημερώθηκε από την Αρχή Ψηφιακής Ασφάλειας, η οποία στο εξής θα αναφέρεται ως «η Αρχή», ότι, 
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για να δύναται η Αρχή να εκπληρώσει την υποχρέωσή της να παρέχει στην Αστυνομία πληροφορίες που 
λαμβάνει από τους φορείς εκμετάλλευσης βασικών υπηρεσιών και από τους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών, 
όπως προβλέπεται στις διατάξεις της παραγράφου (α) του εδαφίου 2 του άρθρου 15 του βασικού νόμου, 
απαιτείται όπως το εν λόγω άρθρο τροποποιηθεί, ώστε να προστεθούν οι φορείς που προβλέπονται στις 
διατάξεις του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου.  

 Η εκπρόσωπος της Αρχής παρέθεσε παραδείγματα φορέων που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των 
υπό αναφορά όρων και ορισμών που εισάγονται με το νομοσχέδιο, σημειώνοντας ότι οι φορείς εκμετάλλευσης 
βασικών υπηρεσιών και οι φορείς κρίσιμων υποδομών πληροφοριών εγκρίνονται με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, η οποία χαρακτηρίζεται ως απόρρητη και δε δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας.  

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου.  

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις 
αναφορικά με τη συνταγματικότητα της προτεινόμενης ρύθμισης, η οποία ενδέχεται να περιορίζει ανεπίτρεπτα 
το δικαίωμα ιδιωτικής επικοινωνίας και το δικαίωμα σεβασμού της ιδιωτικής ζωής.  Ειδικότερα, σημείωσαν ότι με 
τις προτεινόμενες τροποποιήσεις εισάγονται στη βασική νομοθεσία όροι και ορισμοί, χωρίς όμως να 
αποσαφηνίζονται οι εταιρείες ή οι υπηρεσίες που θα εμπίπτουν στους εν λόγω όρους. Επιπρόσθετα, ανέφεραν 
ότι με τις υπό συζήτηση ρυθμίσεις διευρύνονται οι αρμοδιότητες και υποχρεώσεις της Αρχής προς παροχή 
πληροφορίων στην Αστυνομία Κύπρου, επισημαίνοντας ότι οι πληροφορίες πρέπει να παρέχονται, ύστερα από 
αίτημα της Αστυνομίας Κύπρου και όχι με πρωτοβουλία της Αρχής, όπως επιδιώκεται με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή ζήτησε όπως ενημερωθεί γραπτώς από την Αρχή αναφορικά με τις 
αρμοδιότητές της και τις διαδικασίες παροχής πληροφοριών στην Αστυνομία Κύπρου.  

 Η Αρχή, ανταποκρινόμενη στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, υπέβαλε στην τελευταία επεξηγηματικό 
σημείωμα, ημερομηνίας 5 Μαΐου 2022, με το οποίο την ενημέρωσε για τις εξουσίες και αρμοδιότητές της, καθώς 
και για τους λόγους που κρίνεται απαραίτητη η προώθηση της προτεινόμενης τροποποίησης.  Ειδικότερα, όπως 
αναφέρεται στο υπό αναφορά σημείωμα, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε η Αρχή, σε 
περίπτωση που υπάρχει υπόνοια διάπραξης αδικήματος το οποίο προβλέπεται στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία, να υποχρεούται να παρέχει στην Αστυνομία Κύπρου την πληροφόρηση που λαμβάνει τόσο από τους 
φορείς εκμετάλλευσης βασικών υπηρεσιών και παροχείς ψηφιακών υπηρεσιών όσο και από τους φορείς 
κρίσιμων υποδομών πληροφοριών και τους παροχείς δικτύων ή/και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών.  
Περαιτέρω, διευκρινίζεται ότι η Αρχή θα λειτουργεί ως δίαυλος πληροφόρησης και αναφοράς στην Αστυνομία 
Κύπρου, η οποία για σκοπούς άσκησης των αρμοδιοτήτων της για πρόληψη, ανίχνευση και δίωξη αδικημάτων 
θα εφαρμόζει την οικεία νομοθεσία για την ακολουθητέα διαδικασία. Επιπρόσθετα, στο υπό αναφορά σημείωμα 
επισημαίνεται ότι η πληροφόρηση την οποία υποχρεούται η Αρχή να παρέχει στην Αστυνομία Κύπρου 
περιορίζεται σε πληροφορίες τις οποίες οι φορείς και παροχείς οφείλουν να κοινοποιούν στην Αρχή δυνάμει των 
διατάξεων του περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών Νόμου. Περαιτέρω, όπως επισημαίνεται 
στο ίδιο σημείωμα, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία δεν παρέχεται στην Αρχή πληροφόρηση αναφορικά με 
δεδομένα που προστατεύονται από το απόρρητο της επικοινωνίας.  Επίσης, στο εν λόγω σημείωμα αναφέρεται 
ότι η Αρχή στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων της έχει συνάψει μνημόνια συνεργασίας με φορείς και παροχείς, καθώς 
και με άλλες Αρχές, οργανισμούς και εταιρείες, αλλά και με αρμόδιους φορείς της Δημοκρατίας, ήτοι την Επίτροπο 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, την Εθνική Αρχή Ασφάλειας, την Κυπριακή Υπηρεσία 
Πληροφοριών, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και την Αστυνομία Κύπρου.  Ειδικότερα, στο 
μνημόνιο συνεργασίας που έχει υπογραφεί μεταξύ της Αρχής και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως και της Αστυνομίας Κύπρου καθορίζονται μεταξύ άλλων ο τρόπος ανταλλαγής πληροφοριών, η 
επιχειρησιακή συνεργασία, η παροχή τεχνικής υποστήριξης, η συνεργασία για την εκπόνηση κοινών 
προγραμμάτων και δράσεων και για τη σύνταξη και προώθηση θεσμικής νομοθεσίας.  Καταληκτικά, στο εν λόγω 
σημείωμα αναφέρεται ότι η ψήφιση των προτεινόμενων ρυθμίσεων κρίνεται απαραίτητη προς υποβοήθηση του 
έργου της Αστυνομίας.  

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω 
διευκρινίσεις αναφορικά με το περιεχόμενο της πληροφόρησης την οποία θα υποχρεούται η Αρχή να παρέχει 
στην Αστυνομία σε περίπτωση ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα διευκρίνισαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
δεν αφορούν ιδιωτική χρήση του διαδικτύου, αλλά περιπτώσεις κατά τις οποίες υπάρχει υπόνοια διάπραξης 
ποινικών αδικημάτων ή παράνομων αγορών μέσω διαδικτύου με τη χρήση κρυπτονομισμάτων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί του θέματος αρχής, αγαπητοί συνάδελφοι; 
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 Όχι, δεν υπάρχουν. 

 Το λοιπόν, προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, αγαπητοί συνάδελφοι, έτσι, με την ησυχία σας και να ελέγξουμε τι ψήφισε ο 
καθένας. 

 Πατούμε το 1 και μετά το 2, αν είμαστε θετικοί, ή το 3, αν είμαστε αρνητικοί, ή το 4, αν έχουμε αποχή.  
Έτσι, δείτε όλοι τι ψηφίσατε, να είμαστε βέβαιοι τι κάμνουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ τριάντα οκτώ, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Άρα, με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Ωραία, προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοθετήματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Καταπολέμησης της Απάτης και της Πλαστογραφίας μέσων 
Πληρωμής πλην των Μετρητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου, πατώντας το 1 και μετά την επιλογή 
μας, που φαντάζομαι είναι το ίδιο για όλους μας και είναι ομόφωνο, εκτός εάν έχουμε κάποια αποχή ή εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα επτά, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, προχωρούμε τώρα με το νομοσχέδιο που κηρύξαμε επείγον και τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022».  Αν έχετε όλοι ενώπιόν σας τη σχετική έκθεση που 
ετοιμάστηκε από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, να προχωρήσουμε.  Την έχετε φαντάζομαι, έννεν; 

 Και παρακαλείται ο αγαπητός συνάδελφος γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να επεκταθεί μέχρι την 28η Φεβρουαρίου 2023 
η περίοδος εφαρμογής των μειωμένων συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους 
επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων, η οποία ισχύει από την 2α Ιουνίου 2022 και λήγει 
την 30ή Σεπτεμβρίου 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Σωτήρης Ιωάννου 

 Χρύσης Παντελίδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Χάρης Γεωργιάδης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Τελωνείων του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να επεκταθεί 
η περίοδος εφαρμογής των μειωμένων συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους 
επιβαρύνονται προϊόντα συγκεκριμένων κλάσεων καυσίμων, η οποία ισχύει από τη 2α Ιουνίου 2022 και λήγει την 
30ή Σεπτεμβρίου 2022.  

 Ειδικότερα, προτείνεται όπως η ισχύς των μειωμένων συντελεστών φόρου κατανάλωσης επεκταθεί μέχρι 
τη 15η Ιανουαρίου 2023 ως ακολούθως: 

1. €359 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 1), 2), 3) και 4), 

2. €330 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 6) και 10), 

3. €21 τα 1 000 λίτρα για τις κλάσεις προϊόντων 7), 9), 11) και 13). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι υπό αναφορά συντελεστές φόρων κατανάλωσης είναι οι 
κατώτατοι συντελεστές που επιτρέπεται να εφαρμόζουν τα κράτη μέλη με βάση την Οδηγία 2003/96/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003 σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας των 
ενεργειακών προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποτελούν μέρος των μέτρων που προωθούνται 
από την κυβέρνηση για άμβλυνση των επιπτώσεων από τη συνεχιζόμενη ουκρανική κρίση και ειδικότερα από τη 
συνεχιζόμενη αύξηση των τιμών των καυσίμων, με στόχο την ελάφρυνση των καταναλωτών και των 
επιχειρήσεων από το οικονομικό κόστος που επιφέρουν.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι πρόκειται για την τρίτη περίοδο εφαρμογής των 
μειωμένων συντελεστών φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα κίνησης και θέρμανσης.  Παρά το γεγονός ότι οι τιμές 
των καυσίμων έχουν μειωθεί ελαφρώς από τον Ιούλιο του τρέχοντος έτους, εντούτοις η κυβέρνηση αποφάσισε 
να παρατείνει την εφαρμογή του μέτρου, ευελπιστώντας ότι με την έναρξη του νέου έτους θα υπάρξει βελτίωση.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Τελωνείων δήλωσε ότι το δημοσιονομικό κόστος των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων εκτιμάται στα €6,5 εκατομ. μηνιαίως, ενώ το συνολικό κόστος από την έναρξη της εφαρμογής του εν 
λόγω μέτρου μέχρι τον Αύγουστο του 2022 ανήλθε στα €36 εκατομ. περίπου, καταθέτοντας παράλληλα σχετικά 
στοιχεία.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως εξεταστεί το ενδεχόμενο 
περαιτέρω παράτασης του μέτρου μέχρι την 28η Φεβρουαρίου αντί μέχρι τη 15η Ιανουαρίου 2023, λαμβάνοντας 
υπόψη ότι οι τρέχουσες συνθήκες εκτιμάται πως θα συνεχίσουν να υφίστανται.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η εν λόγω εισήγηση δύναται να γίνει 
αποδεκτή και ως εκ τούτου το κείμενο του νομοσχεδίου τροποποιήθηκε κατάλληλα, ώστε η ισχύς των μέτρων να 
επεκταθεί μέχρι την 28η  Φεβρουαρίου 2023. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Η κ. πρόεδρος της επιτροπής, η Χριστιάνα Ερωτοκρίτου από το Δημοκρατικό Κόμμα, και ο κ. Καυκαλιάς 
μετά, από το ΑΚΕΛ-Αριστερά.  Θα σας πάρουμε όλους, μην ανησυχείτε. 

 Κυρία Χριστιάνα, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, με την άνεσή σου!  Έν’ σοβαρό το θέμα για τα καύσιμα, μπορείς να επεκταθείς όσο θέλεις.  

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ουκ εν τω πολλώ το ευ! 



135 

 Λοιπόν, η επιτροπή Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, έχει συγκληθεί, έχει εξετάσει το εν λόγω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της προ ολίγου και πρέπει να εκφράσω την ευαρέσκεια του δικού μου του κόμματος τουλάχιστον για 
το γεγονός ότι υπήρξε συμφωνία από την κυβέρνηση στην εισήγηση όλων των κομμάτων και των συναδέλφων 
που συμμετέχουν στην επιτροπή Οικονομικών για επέκταση της χρονικής περιόδου της μείωσης των 
συντελεστών αυτών, αντί μέχρι 15 Ιανουαρίου του 2023, που ήταν η κυβερνητική εισήγηση, μέχρι τις 28 
Φεβρουαρίου του 2023, που ήταν η εισήγηση όλων, επαναλαμβάνω, των μελών της επιτροπής Οικονομικών.  
Και είμαστε στην ευχάριστη θέση να πούμε ότι μέσα σε αυτή της τη συνεδρία έχουμε καταφέρει να επιμηκύνουμε 
τη διάρκεια των συντελεστών επιβολής φόρων. 

 Την ίδια στιγμή, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι αυτό το νομοσχέδιο αφορά τα καύσιμα κίνησης και 
τα καύσιμα θέρμανσης και επί ευκαιρία ταύτη δηλώνουμε και επαναλαμβάνουμε την έκκλησή μας προς την 
κυβέρνηση.  Επιτέλους, κάτι πρέπει να γίνει για το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος.  Ούτε τα νοικοκυριά ούτε οι 
επιχειρήσεις μπορούν να σηκώσουν χωρίς βοήθεια το δυσβάστακτο κόστος της τεράστιας αύξησης του ποσού 
που καταβάλλουν για ηλεκτρική ενέργεια.  Και με τον ίδιο τρόπο που κοστολογήθηκε αυτό το μέτρο παρόμοια 
κοστολόγηση είχε και το μέτρο που πρότεινε το Δημοκρατικό Κόμμα για παράταση της μείωσης του ΦΠΑ στο 
ρεύμα μέχρι την 31η Δεκεμβρίου.  Απευθύνουμε έκκληση στην κυβέρνηση να επανεξετάσει όλα τα αιτήματα, 
περιλαμβανομένου και αυτού του Δημοκρατικού Κόμματος, για να βοηθήσουμε τον κόσμο με την αντιμετώπιση 
του κόστους της ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Σε όλες τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχουν μέτρα που υφίστανται τώρα και θα 
υφίστανται κάποια μέχρι και το 2024 για μείωση των τελών των φόρων των επιβαρύνσεων για το ηλεκτρικό 
ρεύμα.  Είναι επάναγκες να γίνει το ίδιο και στην Κύπρο, γιατί ο Κύπριος καταναλωτής δεν αντέχει να πληρώνει 
αυτό το κόστος, το σημερινό κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για τους γεωργούς;  Περιλαμβάνει και τους γεωργούς φαντάζομαι; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι;   

 Κύριε Καυκαλιά, εξήγα το να δούμε.  Αφήκαμέν τους έξω τζιείνους; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Δυστυχώς, η ρύθμιση που έχουμε ενώπιόν μας για τους φόρους κατανάλωσης 
αφήνει έξω το αγροτικό πετρέλαιο και είναι ένα από τα ζητήματα που πρέπει να απασχολήσει την κυβέρνηση, 
για να δώσει λύσεις.  Η απάντηση της κυβέρνησης, όταν θέτουμε το συγκεκριμένο το ζήτημα, είναι ότι είναι στο 
κατώτατο όριο ο φόρος κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο.  Υπάρχει όμως η δυνατότητα με άλλα σχέδια, 
άλλους τρόπους, να δοθεί μία λύση και να απαμβλυνθεί το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι γεωργοί μας και 
αφορά στο αγροτικό πετρέλαιο.  Κύριε Πρόεδρε, έχει γίνει συζήτηση και στην επιτροπή Γεωργίας, έχει τεθεί το 
ζήτημα κατ’ επανάληψη, αλλά δυστυχώς και σ’ αυτό το ζήτημα η κυβέρνηση δεν επιδεικνύει εκείνα τα 
αντανακλαστικά που έπρεπε να έχει επιδείξει, για να επιλυθεί αυτό το ζήτημα που αφορά στον αγροτικό τομέα.   

 Σε ό,τι αφορά το νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί, προφανώς θα το υπερψηφίσουμε κι εμείς, θα 
τοποθετηθούμε θετικά, παρ’ όλο που για άλλη μια φορά πρέπει να τονίσουμε ότι δεν είναι αρκετό τούτο το 
νομοσχέδιο να επιλύσει τα σοβαρότατα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα νοικοκυριά, η κοινωνία, η οικονομία 
του τόπου.  Έχουμε ρωτήσει -περιλαμβάνεται και στην εισηγητική έκθεση- ποιο είναι το κόστος ή, αν θέλετε, η 
απώλεια εσόδων της κυβέρνησης απ’ αυτή τη ρύθμιση.  Είναι €6,5 εκατομ. τον μήνα πάνω-κάτω μας απάντησε 
η κυβέρνηση, €33 εκατομ. στο σύνολο μέχρι τώρα ήταν η απώλεια των εσόδων της κυβέρνησης από αυτό το 
μέτρο.  Αν αναλογιστεί κάποιος ότι τα απροσδόκητα έσοδα της κυβέρνησης μέχρι αυτή τη στιγμή είναι στα €850 
εκατομ., κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβανόμαστε τα περιθώρια που υπάρχουν, για να προταθούν λύσεις που εννά 
δώσουν ανάσες στην κοινωνία, στα νοικοκυριά, στην οικονομία.   

 Την ίδια στιγμή, επιτρέψετέ μου να πω ότι εμείς ως ΑΚΕΛ θα επιμένουμε, κύριε Πρόεδρε.  Θα συνεχίσουμε 
να καταθέτουμε προτάσεις, για να επιλυθούν τα προβλήματα.  Και σήμερα, όπως είμαι βέβαιος έχετε ενημερωθεί, 
δύο τέτοιες προτάσεις -έχει γίνει αναφορά και προηγουμένως- κατατίθενται από το ΑΚΕΛ και αφορούν στη 
φορολόγηση των υπερκερδών των εταιρειών στον τομέα της ενέργειας.  Ελπίζουμε η κυβέρνηση, αφού δε μας 
άκουε όλους τους προηγούμενους μήνες που επιχειρούσαμε μέσα από διάλογο μαζί της να έρθει μια πρόταση 
από πλευράς της κυβέρνησης να επιλύει αυτό το ζήτημα, μέσα από τη συζήτηση της πρότασης νόμου, να 
επιδείξει έστω εκ των υστέρων την απαραίτητη πολιτική βούληση και να ρυθμιστεί τούτο το ζήτημα.   
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 Να πω επίσης ότι υπάρχουν οι άλλες προτάσεις που κατατέθηκαν και από το ΑΚΕΛ και από άλλα 
κόμματα, που δυστυχώς έχει γίνει αναφορά του Προέδρου της Δημοκρατίας στο Ανώτατο και δυστυχώς δεν έχει 
επιτρέψει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στη Βουλή να δώσει εκείνες τις αναγκαίες ανάσες που χρειάζεται η 
κοινωνία και η οικονομία.  Αναφέρομαι στην πρόταση για την κατάργηση της διπλής φορολογίας στα καύσιμα 
και στην πρόταση που αναφέρθηκε προηγουμένως η συνάδελφος, η πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, η 
κ. Ερωτοκρίτου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Άντρο. 

 Ο επόμενος συνάδελφος είναι ο συνάδελφος ο Νίκος Γεωργίου.  Απ’ ό,τι διαβάζω δηλαδή. 

ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ο Σωτήρης Ιωάννου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα πάμε στον Σωτήρη Ιωάννου.   

 Πριν να πάμε στον Σωτήρη, να πω από τη θέση εδώ ότι η εισήγηση για το αγροτικό πετρέλαιο έν’ σωστή 
και παρακαλούνται ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και ο Υπουργός Οικονομικών να δουν αυτό το σημαντικό θέμα.   

 Το λοιπόν, κύριε Ιωάννου, έχετε τον λόγο. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς με τη σειρά μας θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο το οποίο έχουμε ενώπιόν μας 
σήμερα, αλλά οφείλουμε να σημειώσουμε κάτι.  Δε λύνεται το πρόβλημα με αυτό τον τρόπο.  Οφείλουμε όλοι να 
το αναγνωρίσουμε.  Τα βάρη που έχουν επωμιστεί οι συμπολίτες μας τους τελευταίους μήνες αντιμετωπίζονται 
μόνο με ρηξικέλευθες και δραστικές λύσεις.  Και αυτό το οποίο εμείς προτείνουμε και έχουμε προτείνει κατ’ 
επανάληψη, δε θα επιβαρύνει τα δημόσια ταμεία ούτε με ένα ευρώ.  Γιατί συχνά-πυκνά το κυβερνών κόμμα 
προσπαθεί να μας φορτώσει τον τίτλο του λαϊκιστή και της μη σοβαρότητας.   

 Πρώτον, είναι ευθύνες των εταιρειών.  Έχει ακουστεί και από άλλα κόμματα.  Υπάρχουν έλεγχοι από το 
κράτος;  Υπάρχουν πορίσματα ότι γίνεται προσπάθεια ακατάσχετης κερδοσκοπίας;  Υπάρχουν στοιχεία για το 
ποιες θα έπρεπε να ήταν οι τιμές οι οποίες φτάνουν στον καταναλωτή και ποιες είναι στην πραγματικότητα;  

 Δεύτερον, €100 εκατομ. σχεδόν μόνο από τα στοιχεία των τραπεζικών καρτών και όχι από τα μετρητά.  Σε 
φορολογίες έχει χάσει μόνο για το 2022 η Κυπριακή Δημοκρατία λόγω της εμπορίας καυσίμων από τα 
κατεχόμενα €100 εκατομ.!  Ούτε 5 ούτε 10!  Και τι προτείνουμε;  Γενναίες μειώσεις στις φορολογίες, στην τιμή 
που φτάνει στον καταναλωτή.  Τα ποσά τα οποία θα κέρδιζε το κράτος θα είναι τα ίδια και δεν επρόκειτο να 
επιβαρυνθεί καθόλου.   

 Αυτό θα πρέπει να συνοδευτεί παράλληλα και με το κλείσιμο των οδοφραγμάτων.  Πάγια θέση μας.  Φτάνει 
με την κοροϊδία και τον εμπαιγμό και η πολιτεία να παρακολουθεί με σταυρωμένα χέρια όλη αυτή την κατάσταση 
και να αναρωτιέται το τι πρέπει να πράξει.  Και, επειδή πολλοί ίσως μας πουν ανιστόρητους και διάφορα άλλα 
που έχουν συνηθίσει, το πρώτο βασικό επιχείρημα είναι ο πλήρης εξευτελισμός και παραβίαση του Κανονισμού 
της Πράσινης Γραμμής.  Ο ανιστόρητος στην πραγματικότητα είναι ο κ. Μαυρογιάννης, ο οποίος το δήλωσε στο 
debate.   

 Εφαρμόστηκε αυτός ο κανονισμός από τους φίλους μας τους Ευρωπαίους, για να συμβάλει στην επίλυση 
του Κυπριακού.  Και τι κατάντησε σήμερα ο Κανονισμός της Πράσινης Γραμμής;  Ο φερετζές της παρανομίας και 
της διχοτόμησης.  Να μας πει έστω και ένας σ’ αυτή την αίθουσα ή από την εκτελεστική εξουσία αν η προμήθεια 
καυσίμων δεν παραβιάζει τον Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής.  Καύσιμα τα οποία, αν έφταναν στα πρατήρια 
οποιουδήποτε Ελληνοκύπριου, θα απαγορεύονταν να πουληθούν, γιατί ούτε τους απαιτούμενους 
περιβαλλοντικούς ελέγχους έχουν ούτε της ποιότητας.   

 Η πρότασή μας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι ξεκάθαρη για εμάς για την επίλυση του προβλήματος.  
Γενναίες μειώσεις στις τιμές, κλείσιμο όλων των οδοφραγμάτων.  Την επόμενη μέρα η πολιτεία δεν πρόκειται να 
χάσει ούτε ένα ευρώ και θα λύσει αυτό το μεγάλο πρόβλημα το οποίο υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ιωάννου.   

 Και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Τρυφωνίδης Αλέκος. 

 Κύριε Αλέκο, έχεις τον λόγο. 

 Θέλεις να έρθεις στο βήμα, κύριε Αλέκο, πάνω; 
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ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε, όι.  Σύντομα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, βάλ’ το μεγάφωνό σου να σε ακούμε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κι εμείς με τη σειρά μας θα ψηφίσουμε τα δύο νομοσχέδια για τα καύσιμα.  Όμως θα απευθυνθώ ευθέως 
στους φίλους του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Ώσπου πάν’ οι μέρες, κάμνετέ μας να πιστέψουμε ότι η κυβέρνηση 
και οι υπουργοί αντιπολιτεύονται εσάς.  Και εξηγώ:  Πέστε μου, υπήρχε κανένας λόγος για την αναπομπή των 
δύο λελογισμένων νόμων που ψηφίσαμε για τους φόρους κατανάλωσης, το ΦΠΑ στους ρύπους και τη φορολογία 
στα καύσιμα;  Ήταν €70 εκατομ.  Δεν υπήρχε κανένας λόγος!  Όμως έγινε αναπομπή.  Ήταν ευθύνη δική σας να 
πείσετε τον Πρόεδρο να μην αναπέμψει. 

 Συνεχίζω.  Σπρώχνουμε κάθε μέρα με τον τρόπο που πολιτευόμαστε και την ακρίβια που έχουμε να 
βάζουν βενζίνη από τα κατεχόμενα.  €100 εκατομ. είπε ο συνάδελφος έχασε το κράτος.  Δεν μπορούμε να 
κάμουμε κάτι πιο δραστικό;  Μπορούμε και οι πρώτοι που θα επωφεληθούν θα είσαστε εσείς ως κυβέρνηση.   

 Δεύτερον, έχουμε τωρά μαζικά τους φοιτητές να πάνε να νοικιάζουν στα κατεχόμενα, €170 το διαμέρισμα 
το μονάρι, €200 το δυάρι και ούτω καθεξής.  Εμάς έν’ τετραπλάσια! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Ναι, δεν αφορά, συνάδελφε, αλλά μετά θα έχουμε τα ζευγάρια τα νεαρά που θα πηγαίνουν και ούτω 
καθεξής.  Δηλαδή θα μεταφέρουμε την οικονομία, γιατί δεν παίρνουμε δραστικά μέτρα;  Και οι πρώτοι που θα 
επωφεληθείτε και θα χειροκροτήσουμε είστε εσείς.  Άρα, φέρτε μέτρα πιο δραστικά, γιατί μέρα με τη μέρα ο 
κόσμος δεν αντέχει και καταφεύγει στα κατεχόμενα για τον άλφα ή βήτα ή γάμα λόγο.  Δεν μπορεί να συνεχιστεί 
αυτή η κατάσταση και κάμνετε τον κόσμο να πιστέψουμε ότι η κυβέρνηση αντιπολιτεύεται τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, ο Δημοκρατικός Συναγερμός... ανάποδα.  Τέλος πάντων. 

 Ευχαριστώ, κύριε Αλέκο. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Ορφανίδης Χρίστος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να αναφερθώ -και πολύ σωστά το ανέφερε και ο συνάδελφος ο κ. 
Καυκαλιάς- στη μη συμπερίληψη όσον αφορά το αγροτικό πετρέλαιο.  Αρχές Ιουλίου το κράτος είχε έσοδα από 
την αύξηση της τιμής στο αγροτικό πετρέλαιο της τάξης των €25 εκατομ.  Είχαν δοθεί €3,8 εκατομ. ως στήριξη 
στους γεωργούς και σε όσους ασχολούνται με την αλιεία.  Θεωρώ ότι η στήριξη η οποία είχαν όλοι αυτοί οι οποίοι 
ασχολούνται με το συγκεκριμένο κομμάτι ήταν ελάχιστη.  Είχαν €25 εκατομ. έσοδα από αυτούς τους ανθρώπους 
και είναι συγκεκριμένη η κατηγορία αυτή των επαγγελματιών και τους δόθηκαν ως βοήθημα €3,8 εκατομμύρια.     

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ορφανίδη.   

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Μυριάνθους Ηλίας από Πάφο. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αναμφίβολα, κύριε Πρόεδρε, οποιοδήποτε νομοθέτημα, νομοσχέδιο, πρόταση νόμου ή οποιαδήποτε 
προσπάθεια για ελάφρυνση των φορολογικών βαρών του πολίτη είναι προς την ορθή κατεύθυνση και τη 
χαιρετίζουμε, όπως χαιρετίζουμε και την παράταση της μείωσης του φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα, παρ’ 
όλον ότι όντως θεωρούσαμε ότι θα έπρεπε να συμπεριλάβει και το γεωργικό πετρέλαιο.  Την ίδια στιγμή πάρα 
πολλά μπορούν να λεχθούν γύρω από αυτά τα ζητήματα της ακρίβιας.  Μπορούμε να πλατειάσουμε και να 
μιλούμε για ώρες για όλα αυτά τα ζητήματα, τα οποία θεωρώ ότι δεν μπορούμε να τα προσεγγίζουμε 
αποσπασματικά.  Θα έλεγα ότι, ναι, αυτό το ζήτημα της παράτασης της μείωσης του φόρου κατανάλωσης είναι 
ένα αποσπασματικό κομμάτι και προσεγγίζει, θα έλεγα, κατά κάποιο τρόπο και ισοπεδωτικά όλα τα επίπεδα 
εισοδημάτων.  Αντιλαμβανόμαστε ότι το μεγαλύτερο πρόβλημα έγκειται στους χαμηλόμισθους, έγκειται στον 
κόσμο ο οποίος τη βγάζει και δεν τη βγάζει κάθε μήνα και την ίδια στιγμή θα πω ότι επιχειρήσεις οι οποίες 
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βρίσκονται σε απομακρυσμένες περιοχές, στην περιφέρεια, δέχονται και το μεγαλύτερο κόστος.  Ας σκεφτούμε 
για παράδειγμα έναν γεωργό ο οποίος θέλει να μεταφέρει τα εμπορεύματά του προς την πρωτεύουσα από το 
Τρόοδος ή από την Πόλη Χρυσοχούς ή από το Παραλίμνι τι τεράστιο κόστος έχει και πόσο μπορεί να 
ανταγωνιστεί μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον όλη αυτή την κατάσταση.  Όλα αυτά όμως, όπως έχω πει, το να τα 
συζητούμε εδώ και να πλατειάζουμε...   Είναι γεγονός ότι μπορούμε να πούμε πολλά.  Όμως την ίδια στιγμή θα 
πρέπει το κράτος, η κυβέρνηση να προσεγγίσει όλα αυτά τα ζητήματα μέσα από έναν διάλογο και με το 
κοινοβούλιο και με τις αγροτικές οργανώσεις και με τους υπόλοιπους επαγγελματικούς φορείς, για να δούμε με 
ποιο τρόπο πραγματικά μπορούν να αντιμετωπιστούν τα ζητήματα ακρίβιας.  Ανάφερε προηγουμένως στην αρχή 
της τοποθέτησής της η κ. Ερωτοκρίτου το ζήτημα της στήριξης των επιχειρήσεων, που είμαστε γνώστες ότι 
αρκετά εστιατόρια αυτή την περίοδο δεν έχουν ρευστό να καλύψουν το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος, όπως 
έχει έρθει τον τελευταίο καιρό το κάθε τιμολόγιο.   

 Άρα, όλα αυτά θεωρούμε ότι, ναι, θα πρέπει να τα προσεγγίσουμε, θα πρέπει να τα αγγίξουμε, αλλά την 
ίδια στιγμή το συγκεκριμένο νομοθέτημα, θα έλεγα, βρίσκεται προς την ορθή κατεύθυνση και ως ΕΔΕΚ θα το 
υπερψηφίσουμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Κουλλά Ονούφριος εξ Αγίας Τριάδος Αιγιαλούσης.   

 Κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, να πω ότι έχουμε ενώπιόν μας ένα συγκεκριμένο μέτρο, ναι.  Δεν είναι από μόνο του, έχουν 
ληφθεί πάμπολλα μέτρα το τελευταίο χρονικό διάστημα, τους τελευταίους μήνες.  Νομίζω η συνολική 
κοστολόγηση είναι €400 εκατομ. μέχρι σήμερα και δεν είπε κανένας «αυτά είναι, τελείωσε».  Αντιθέτως, λέμε ότι 
πρέπει να παρακολουθούμε με προσοχή την κατάσταση και προφανώς χρειάζονται και άλλα στη συνέχεια.  Και 
είναι ίσως η Κύπρος το μοναδικό κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει τον χαμηλότερο δυνατόν 
φορολογικό συντελεστή στην Ευρώπη.  Αυτό δεν το λέω γιατί πρέπει να το προβάλουμε, αλλά επειδή συχνά 
ακούω «μα η τάδε χώρα, μα η άλλη χώρα πήρε ένα μέτρο».  Πήρε, αλλά δεν πήρε αυτά που πήραμε εμείς.  Άρα, 
στο σύνολο πρέπει να βλέπουμε τα πράγματα. 

 Το γεωργικό πετρέλαιο δεν μπορούσε να ήταν μέρος αυτού του νομοσχεδίου.  Το γεωργικό πετρέλαιο 
έχει τον χαμηλότερο συντελεστή που επιτρέπεται και δεν είναι 33 σεντ ή 35 σεντ, όπως είναι η βενζίνη και το 
πετρέλαιο κίνησης, αντίστοιχα, είναι 2,1 σεντ το λίτρο.  Αυτό έχουμε εδώ και χρόνια, τον χαμηλότερο συντελεστή, 
2,1 σεντ το λίτρο, και δεν μπορεί να πάει πιο κάτω, δεν μπορεί να γίνει 1,9 σεντ, για παράδειγμα.  Εκείνο το 
οποίο συζητείται, κύριε Πρόεδρε, για τους γεωργούς αφορά το πετρέλαιο κίνησης -που χρησιμοποιούν 
μηχανήματα, βαν κτλ. οι γεωργοί- που και εκεί έχει ένα σχέδιο, όχι μείωσης της φορολογίας, που απαγορεύεται 
πλέον πιο κάτω από το 2,1 σεντ, αλλά υπάρχει επιδότηση ανάλογα με τη χρήση αυτών των οχημάτων για τις 
γεωργικές εργασίες και μόνο. 

 Σε σχέση με το ρεύμα, να πω ότι και στα αρχικά στάδια η ΑΗΚ μέσα από τα αποθεματικά της και με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και το κράτος μείωσαν για μερικούς μήνες στο 5% και στο 9%, 5% ήταν 
για τις ευάλωτες ομάδες, ήταν μεγαλύτερη η μείωση.  Τώρα υπάρχει επιδότηση στοχευμένη, αναλογική, με βάση 
την κατανάλωση και χωρίς να αναιρούνται τα κίνητρα της εξοικονόμησης ενέργειας από το Υπουργείο 
Οικονομικών.   

 Μπορούν να γίνουν περισσότερα;  Μα πάντοτε μπορούν να γίνουν περισσότερα!  Γι’ αυτό, την ίδια στιγμή 
πρέπει...  Και έχω αναφέρει και δημοσίως αρκετές φορές ότι -ακριβώς επειδή αυτή η κατάσταση με την ενέργεια 
δε θα είναι μια προσωρινή κατάσταση, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, δε θα λήξει αύριο ο πόλεμος, 
δε θα φύγουν μεθαύριο οι κυρώσεις, δε θα πέσουν ως διά μαγείας οι τιμές της ενέργειας- πρέπει να έχουμε και 
εμείς πολεμοφόδια, χωρίς να αποσταθεροποιήσουμε το κράτος και στην προσπάθεια να βοηθήσουμε λίγο 
περισσότερο να βρεθούμε όλοι στον γκρεμό.  Πρέπει στην πορεία του χρόνου να βλέπουμε ταυτόχρονα και τις 
δημοσιονομικές μας δυνατότητες.   

 Ακούω από τη μια ότι αυξήθηκαν πολλά τα έσοδα του κράτους, από την άλλη ότι χάνουμε πάρα πολλά 
έσοδα.  Δεν ξέρω πραγματικά πού υπάρχουν αυτοί οι αριθμοί.  Προφανώς στην έναρξη ενός πληθωριστικού 
κύκλου ανεβαίνουν τα έσοδα του κράτους, αλλά δεν πρέπει να τα βλέπουμε όλα στιγμιαία.  Και οι δαπάνες του 
κράτους αυξήθηκαν.  Το κράτος είναι καταναλωτής και ενέργειας και πολλών άλλων πραγμάτων.  Είναι και 
εργοδότης.  Θα δώσει αυξήσεις, θα δώσει ΑΤΑ, θα έχει και άλλες δαπάνες στη συνέχεια για οτιδήποτε μπορεί 
κάποιος να φανταστεί και επομένως δεν πρέπει να βλέπουμε τα στατικά έσοδα μόνο, αλλά πρέπει να βλέπουμε 
και τα μελλοντικά έσοδα, που, αν παραταθεί αυτό το φαινόμενο, θα μειωθούν στη συνέχεια.  Πρέπει να βλέπουμε 
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και τις μελλοντικές δαπάνες, που σίγουρα θα αυξηθούν τους επόμενους μήνες και τα επόμενα χρόνια για το 
κράτος. 

 Κλείνω λέγοντας το εξής:  Πραγματικά, δε θέλω να ξεφύγουμε σε όλα τα θέματα, αλλά κατά τη δική μας 
άποψη το κλείσιμο των οδοφραγμάτων είναι το μεγαλύτερο δώρο που μπορεί να γίνει στην Τουρκία αυτή τη 
στιγμή.  Απαλλαγή από την ενοχή της, τεκμηρίωση της θέσης της ότι αυτό το πράγμα πράγματι αποδεικνύει ότι 
δεν μπορούμε να ζήσουμε μαζί.  Αυτό λέει η Τουρκία, που θέλει δύο κράτη, ότι δεν μπορούμε να ζήσουμε μαζί.  
Ε, ποια μεγαλύτερη επιβεβαίωση και ποιο μεγάλο δώρο μπορεί να δοθεί στον Ερντογάν αυτή τη στιγμή;   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Ονούφριε. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Στέφανος Στεφάνου, γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις. 

 Κύριε Στεφάνου, έχεις τον λόγο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι αυτή η δύσκολη κατάσταση που υπάρχει διεθνώς με την ακρίβια δεν μπορεί εύκολα να 
αντιμετωπιστεί με διάφορα αποσπασματικά μέτρα.  Αλλά, αλήθεια, ποιου είναι η ευθύνη να κάνει συνολικές 
πολιτικές και να βάλει στην εξίσωση διάφορους παράγοντες που επηρεάζουν τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις 
στη χώρα;  Της κυβέρνησης!   

 Και τώρα που έχουμε προεκλογική, όταν έρχονται οι δύο κυβερνητικοί υποψήφιοι, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου 
και ο κ. Χριστοδουλίδης, που λένε θα κάνουν αυτό ή εκείνο, όταν θα είναι Προέδροι -και οι δύο λένε- αυτό 
αποτυπώνει μια πραγματικότητα στο εξής.  Σε μια προεδρική δημοκρατία, όπως είναι η Κύπρος, είναι ο 
Πρόεδρος και η εκάστοτε κυβέρνηση που παίρνουν τις αποφάσεις και έχουν καθοριστικό ρόλο στο να καθορίζουν 
την πορεία του τόπου.  Και το λέω τούτο, γιατί η κυβέρνηση τα τελευταία αρκετά χρόνια, όταν δεν μπορεί να 
αντιμετωπίσει ένα πρόβλημα, συνήθως λέει «φταίει η Βουλή».  Όταν πάμε κάτω στον κόσμο, τους λέμε ότι πρέπει 
να γίνει αυτό κι εκείνο και έσιει κόσμο που μας λαλεί «καλά, εσείς στη Βουλή είντα μ’ που κάμνετε;»  Τη στιγμή 
που η Βουλή δεν μπορεί να αυξήσει δαπάνες, τώρα η κυβέρνηση, παρότι υπάρχει απόφαση του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου από το 2009, αμφισβητεί και το δικαίωμα της Βουλής να μειώνει έσοδα.  Διότι με αυτό το σκεπτικό 
επήεν ο κ. Αναστασιάδης και εμπλόκκαρεν τις τρεις αποφάσεις της Βουλής για μείωση φορολογιών και, παρότι 
υπεδείχθη τζιαι εδείξαμέν τους τζιαι την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου ότι γίνεται να μειώνουμε δαπάνες, 
επήραν το με αυτό το σκεπτικό.   

 Και έχει έναν νόμο που εψηφίστηκεν ’πού τον περασμένο Δεκέμβρη -ήταν πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ- για 
μείωση του ΦΠΑ στον ηλεκτρισμό ’πού 19% σε 9% και από τότε εκκρεμεί στο Ανώτατο.  Και ακολούθως 
προστέθηκαν και άλλες δυο αποφάσεις που λήφθηκαν:  Η μια έν’ η πρόταση του ΑΚΕΛ που εψηφίστηκεν από 
όλους πλην του Συναγερμού, που είναι πάντοτε απέναντι σε ό,τι έχει να κάνει με αυτό το πράγμα, που είναι ο 
τερματισμός της διπλής φορολογίας στον φόρο κατανάλωσης για τα καύσιμα.  Αν είναι ποτέ δυνατόν να 
πληρώνουμε φόρο πά’ στον φόρο!  Και η άλλη έν’ η πρόταση που είχε κατατεθεί από το ΔΗΚΟ και από τη ΔΗΠΑ 
για τερματισμό του ΦΠΑ, του 19% στους ρύπους, τους οποίους μοσχοπληρώνουμε εξαιτίας της ανικανότητας 
αυτής της κυβέρνησης να φέρει φυσικό αέριο για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής.  Τρεις φορές είπεν εννά φέρει 
τζιαι επροσπάθησεν τζιαι δεν έφερεν.  Όσον αφορά το γεγονός ότι με τη δική της ανικανότητα δεν έχουμε επαρκή 
διείσδυση των ΑΠΕ στο ενεργειακό μείγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, θα ανέμενε κανείς ότι από ηθική 
υποχρέωση η κυβέρνηση θα έπρεπε να πει «φταίω», γιατί πληρώνουμε €200 εκατομ. τον χρόνο ρύπους.  Να 
πάει να κάμει τουλάχιστον αυτό που λέει η Βουλή τζιαι εννά έσιει ούλλην την αντιπολίτευση μαζί της.  Εν το κάμνει 
όμως.  Άρα, η πρώτιστη ευθύνη για συνολικές πολιτικές έν’ της κυβέρνησης.   

 Το δεύτερον:  Καλούμε την κυβέρνηση, ναι, τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας -το έκαμα εγώ εκ 
μέρους του ΑΚΕΛ με επιστολή μου προς τον Πρόεδρο δύο φορές- να ξεμπλοκκάρει τους νόμους που έστειλε 
στο Ανώτατο, να τους φέρει πίσω τζιαι να τους βάλουμε στη ζωή, να τους υλοποιήσουμε, διότι δεν ισχύει ούτε 
και το δεύτερο πρόσχημα, η δεύτερη δικαιολογία με την οποία έστειλε τους συγκεκριμένους νόμους στο Ανώτατο 
η κυβέρνηση, ότι, ξέρετε, το ΦΠΑ έν’ ευρωπαϊκή πολιτική τζιαι πρέπει να συνεννοηθούμε με την Ευρώπη κ.λπ.  
Ε, δεν υπάρχει κράτος μέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση αυτή τη στιγμή, με φόντο την ενεργειακή κρίση, που δεν 
εμείωσεν ή δεν ετερμάτισεν συντελεστές ΦΠΑ, για να διευκολύνει τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις.   

 Λέει ο φίλος μου ο κ. Κουλλάς:  «Εν ξέρουμε πού βρίσκουν τους αριθμούς για την αύξηση των εσόδων 
της κυβέρνησης από τις αυξημένες φορολογίες».  Έν’ της Στατιστικής Υπηρεσίας του κράτους.  Εκτός τζιαι αν 
αμφισβητείτε τζιαι τη Στατιστική Υπηρεσία του κράτους.  Και λέει η Στατιστική Υπηρεσία -τα έχω εδώ- ότι τους 
πρώτους εφτά μήνες, δηλαδή ’πού τον Γενάρη ως τον Ιούλιο, τα αυξημένα έσοδα είναι €850 εκατομ.  Αν 
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προσθέσουμε τζιαι τον Αύγουστο τζιαι τον Σεπτέμβρη, έν’ πολλά παραπάνω.  Η ίδια η κυβέρνηση ήρτεν τζιαι 
αναθεώρησε τις προβλέψεις της για τα έσοδα μέχρι το τέλος του χρόνου για πάνω από €1 δις.  Για τζιείνο που 
δεν έχουμε αξιόπιστη πηγή, αναφορικά με τζιείνα που αποφάσισεν η κυβέρνηση, πόσο διευκολύνει την κοινωνία 
τζιαι τις επιχειρήσεις, έν’ τα €400 εκατομ.  Δαμαί εν έχουμεν αξιόπιστη πηγή.  Εγώ να το πιστώσω σε αυτό που 
λέει η κυβέρνηση, κάμετε τζιαι έναν υπολογισμό όμως.  €850 εκατομ., αφαιρέστε τα €400 εκατομ., τα άλλα €450 
εκατομ.;  Είναι από τις τσέπες των φορολογούμενων πολιτών που βγαίνουν, οι οποίοι καλούνται να πληρώσουν 
τζιαι την ακρίβια μαζί.  Ε, πώς εννά τους μείνουν λεφτά στην τσέπη;   

 Αναφέρθηκε ο κ. Κουλλάς στα κίνητρα για εξοικονόμηση ενέργειας.  Ξέρετε είντα μ’ που έν’ τούτο το 
πράγμα;  Να διούμεν ένα μικρό συμπληρωματικό ποσό στους νοικοκυραίους, να πάνε να αγοράσουν καινούριες 
οικιακές συσκευές.  Ε, τζιείνος που βαστά εννά πάει να αγοράσει, διότι τζιείνοι που εν τους κανούν τα λεφτά να 
φέρουν τα βασικά δεν μπορούν να πάνε να αγοράσουν καινούριες συσκευές, δεν μπορούν να κάμουν 
εξοικονόμηση ενέργειας.  Άρα, τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, τους μικρομεσαίους, τους 
χαμηλοσυνταξιούχους, τους χαμηλόμισθους έντζιε βοηθάς τους με αυτό το πράμα.  Για να τους βοηθήσεις, 
πρέπει να μειώσεις το κόστος της ενέργειας. 

 Θέλω να πω τζιαι ένα τελευταίο, για να μην ξεχνούμε, γιατί σε τούντον τόπο ξεχνούμε πολλά εύκολα.  
Ποιος επάλεψεν, για να έχουμε...  Ποιος ήθελε να έχουμε έναν κανονισμό στην Πράσινη Γραμμή σε σχέση με το 
πώς θα διακινούνται οι υπηρεσίες κ.λπ., μετά που εμπήκεν η Κυπριακή Δημοκρατία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
για να αποφύγουμε τι;  Θυμάστε την απειλή;  Ήταν το απευθείας εμπόριο!  Και οι Ευρωπαίοι ήταν έτοιμοι να 
φέρουν το απευθείας εμπόριο με τα κατεχόμενα.  Και έπρεπε να διαπραγματευτούμε ως Κυπριακή Δημοκρατία 
τζιαι έναν κανονισμό, μια διευθέτηση, που να αντιμετωπίζει την απειλή του απευθείας εμπορίου.  Είναι πολύ 
πιασάρικο να λέμε «εννά πάμε να κλείσουμε τα οδοφράγματα».  Ε, κλείστε τα!  Τζιαι να δούμε τελικά τζιαι ποιες 
θα είναι οι συνέπειες προς την κατεύθυνση της διχοτόμησης.  Άστε που είμαστε και μια αναπνοή ’πού τη 
διχοτόμηση.  Εννά τα κουντήσουμε τα πράγματα να πάμε μιαν τζιαι καλή στη διχοτόμηση.   

 Γι’ αυτό έν’ καλά να μιλούμε με λλίον ρεαλισμό τζιαι πρώτα απ’ όλα με μέτρο και μάλιστα με ένα μέτρο 
που να μετρά πρώτα απ’ όλα το εθνικό και δημόσιο συμφέρον.  Να μειώσουμε τις φορολογίες τζιαι τις τιμές, για 
να αντιμετωπίσουμε τζιαι τζιείνο που γίνεται στον βαθμό που μπορούμε, από τη στιγμή που υπάρχει και η 
ανώμαλη κατάσταση της κατοχής.  Επομένως, τοις φρονίμοις ολίγα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Στεφάνου. 

 Τον λόγο ζητά ο συνάδελφος ο Χάρης Γεωργιάδης από τον Δημοκρατικό Συναγερμό και αιτείται 
δευτερολογίας ο κ. Σωτήρης Ιωάννου. 

 Μάλιστα, κύριε Χάρη. 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το έχουμε μάθει, το έχουμε διαπιστώσει ξανά και ξανά ότι το ΑΚΕΛ δεν τα πάει καλά με τα οικονομικά.  
Παρ’ όλα αυτά, εξακολουθώ να μένω έκπληκτος από την επιβεβαίωση ξανά και ξανά αυτής τους της αδυναμίας.   

 Έχουν αυξηθεί τα έσοδα του κράτους και αυτό το θεωρούν ότι είναι αποτέλεσμα μιας φοροεισπρακτικής 
πολιτικής ή του ότι η κυβέρνηση κερδοσκοπεί εις βάρος των πολιτών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή οικονομία τη φετινή χρονιά αναπτύσσεται με ρυθμό ανάπτυξης 6%.  Όταν μια οικονομία 
μεγεθύνεται, που είναι το θετικό, είναι το επιθυμητό, αυξάνονται και τα έσοδα του κράτους.  Όταν μια οικονομία 
συρρικνώνεται και έχει ύφεση, μειώνονται τα έσοδα του κράτους.  Προσπαθώ να το πω όσο πιο απλά.  Έχουμε 
ανάπτυξη, έχουμε ισχυρή ανάπτυξη, γι’ αυτό αυξάνονται και τα έσοδα του κράτους.  Τι κάμνει τούτα τα αυξημένα 
έσοδα το κράτος;  Τα βάλλει στην άκρη, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;  Τα κάμνει κομπόδεμα;  
Τα δαπανά!  Τα δαπανά, επειδή ακριβώς υπάρχουν αυξημένες ανάγκες.  Γι’ αυτό, παρά το ότι έχουμε τα 
αυξημένα έσοδα, έντζιε υπάρχει πλεόνασμα στον προϋπολογισμό.  Ό,τι παίρνει το κράτος το δαπανά!  Ακούω 
αυτά τα παράπονα, ότι έπρεπε η κυβέρνηση να κάμει περισσότερα, να φέρει περισσότερα μέτρα... 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σε αυτή την αίθουσα σχεδόν κάθε εβδομάδα ψηφίζουμε κάποια κυβερνητικά μέτρα.  Ψηφίζουμε κάποια 
κυβερνητικά μέτρα, που είναι αυτά που περιορίζουν στον μέγιστο δυνατόν βαθμό τις συνέπειες αυτής της πολύ 
δύσκολης οικονομικής περιόδου.  Και αυτή η δύσκολη περίοδος που διανύει η παγκόσμια οικονομία ένα είναι 
που επιβάλλει,  συνετούς και προσεκτικούς χειρισμούς.   
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 Και έχουμε δει πώς μια μεγάλη και ισχυρή οικονομία, αυτή του Ηνωμένου Βασιλείου, λόγω χειρισμών 
κυβερνητικών που θεωρήθηκαν άστοχοι, έχει ουσιαστικά περιέλθει σε μια περιδίνηση.  Άρα, πρέπει να είμαστε 
πάρα πολύ προσεκτικοί, όταν σε τέτοιους δύσκολους καιρούς θεωρούμε ότι είναι το πιο εύκολο πράγμα να 
καλούμε την κυβέρνηση να μειώσει, να δαπανήσει, να προβεί δηλαδή σε μια χαλάρωση, που θα μας θέσει και 
πάλι σε νέες περιπέτειες.   

 Σε ένα μόνο θέλω να συμφωνήσω με τον κ. Στεφάνου, ότι πράγματι στο κυπριακό πολιτειακό σύστημα ο 
εκάστοτε Πρόεδρος της Δημοκρατίας και η εκάστοτε κυβέρνηση είναι αυτοί που έχουν τον καθοριστικότερο ρόλο 
και λόγο εις την πορεία της χώρας.  Και το έχουμε βιώσει, όταν στην κυβέρνηση ήταν το ΑΚΕΛ, που ενθυμόμαστε 
πού είχε οδηγήσει τη χώρα μας.  Και είναι ευτύχημα που τα τελευταία χρόνια και σήμερα εις την ηγεσία του τόπου 
είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός, που κρατά -παρά τις δυσκολίες- τη χώρα μας σε μία σταθερή πορεία, και γι’ 
αυτό είμαι και βέβαιος, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η σταθερότητα θα συνεχιστεί και στην επόμενη πενταετία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Η συζήτηση ολοκληρούται με τις δευτερολογίες των συναδέλφων, του Σωτήρη του Ιωάννου από το ΕΛΑΜ 
και τελευταίος θα είναι ο συνάδελφος Στέφανος Στεφάνου εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

 Κύριε Ιωάννου, έχετε τον λόγο και μετά θα πάμε στον κ. Στεφάνου και κλείνουμε. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς να θυμίσω ότι για ενάμισι με δύο χρόνια περίπου τα οδοφράγματα ήταν κλειστά λόγω μίας 
βαθύτατης υγειονομικής κρίσης.  Αυτή τη στιγμή η κρίση είναι οικονομική και πλήττει καίρια την Κυπριακή 
Δημοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ιωάννου. 

 Κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Είναι γεγονός ότι ο Συναγερμός προσπαθεί να παραδίδει μαθήματα στην οικονομία.  Όντως, χρειάζεται 
φοβερό δοκτοράτο και πολλές ικανότητες να κάμνεις ολόκληρη προεκλογική το 2013 ότι δεν πρόκειται ποτέ να 
κουρέψεις τις καταθέσεις, γιατί θα καταστραφεί η κυπριακή οικονομία, και σε δεκατέσσερις ημέρες η κυβέρνηση 
του Νίκου Αναστασιάδη, ο Συναγερμός, κούρεψε την οικονομία και κατέστρεψε την οικονομία.  Όντως, χρειάζεται 
πολλή ικανότητα να βάλλεις τους συμμαθητές σου, τους συμφοιτητές σου και τους συγκάτοικούς σου στις 
σπουδές να διοικήσουν έναν συνεργατισμό και όχι απλώς να τον καταστρέφεις και να χρεοκοπεί, αλλά να τον 
διάς σε μια ιδιωτική τράπεζα, για να σώσεις την ιδιωτική τράπεζα και όχι τον συνεργατισμό, και την ίδια ώρα να 
τους πκιερώννεις τζιαι από πάνω.  Τζιαι έν’ καλά κάποια στιγμή να μας πει τζιαι η κυβέρνηση τι γίνεται με αυτή 
την εγγυητική που έδωκε η κυβέρνηση στην Ελληνική Τράπεζα, για να τους πκιερώννει και τις υποτιθέμενες 
ζημιές που έσιει από τη συμφωνία που έχει κάνει.  

 Άλλωστε για το πώς εκαταστράφηκε η οικονομία ό,τι τζιαι να πει το ΑΚΕΛ ή ό,τι τζιαι να πει ο Συναγερμός, 
ό,τι τζιαι να πει το ΔΗΚΟ ή οποιοδήποτε άλλο κόμμα μπορεί να θεωρηθεί ότι ο καθένας προσέχει τα νώτα του 
και προσπαθεί να μην κρούσει τη γούνα του.  Ας αφήσουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση να μιλήσει γιατί 
καταστράφηκε η οικονομία.  Και θα παραπέμψω ξανά για πολλοστή φορά στα πρακτικά του Ευρωκοινοβουλίου 
στις 17 του Απρίλη του 2013 με τον τότε Αντιπρόεδρο της Κομισιόν και επίτροπο για την οικονομία, τον Όλι Ρεν 
-που δεν είναι αριστερός, των Φιλελευθέρων είναι- που με σαφήνεια είπε ότι η κρίση στην Κύπρο είναι τραπεζική 
και όχι δημοσιονομική, τα δημοσιονομικά καταστράφηκαν λόγω των τραπεζών και όχι το ανάποδο.  Αλλά 
καταλαβαίνω ότι ο Συναγερμός προσπαθεί πρώτα να καλύψει τους φίλους του τους τραπεζίτες και μετά να τα 
φορτώσει σε άλλους, για να μη δώσει ποτέ εξηγήσεις πώς και από το «ποτέ κούρεμα» σε δεκατέσσερις ημέρες 
επήεν εις το κούρεμα. 

 Σε ό,τι αφορά στους αριθμούς, η Στατιστική Υπηρεσία διά τζιαι ανάλυση των €750 εκατομ. και αυτή η 
ανάλυση λέει και πόσα επκιάσαμεν από το ΦΠΑ παραπάνω σε σχέση με τα περσινά, πόσα επκιάμεν ’πού τις 
φορολογίες κ.λπ. κ.λπ.  Τζιαι θα πω τζιαι κάτι.  Η κυβέρνηση, όταν προϋπολόγιζε τα έσοδά της, όταν μας έφερε 
τον προϋπολογισμό, πάντοτε κάμνει τζιαι έναν υπολογισμό στη βάση του προσδοκώμενου ποσοστού ανάπτυξης 
και είχε αυτό τον λογαριασμό η κυβέρνηση.  Είναι σαφέστατο ότι από τη στιγμή που έχουμε αυξημένες τιμές από 
το ΦΠΑ παίρνει παραπάνω έσοδα αυτή η κυβέρνηση.  Και το ερώτημα το απλό είναι, του πολίτη προς την 
κυβέρνηση:  Εάν έδωσες €400 εκατομ., τα υπόλοιπα που παίρνεις από τη τσέπη μας πώς θα μας βοηθήσεις να 
αντιμετωπίσουμε την ακρίβια, όπως και η ίδια η Κομισιόν λέει, που συστήνει στην εργαλειοθήκη που έχει 
ετοιμάσει το πώς απευθείας κιόλας θα βοηθηθούν οι νοικοκυραίοι και οι επιχειρήσεις, για να αντέξουν αυτό το 
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κύμα της ακρίβιας;  Αντί λοιπόν μισόλογα και δικαιολογίες από την κυβέρνηση, ας σταθούν μια φορά και στο 
ύψος των περιστάσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, ευχαριστώ όλους για την εποικοδομητική συζήτηση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Κύριε Κουλλά, θα παραβιάσεις την απόφαση του προεδρείου ότι έκλεισε η συζήτηση. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Επειδή ήρθε δευτερολογία από τον κ. Στεφάνου και τον κ. Ιωάννου, δεν παραβιάζω τίποτε νομίζω, κύριε 
Πρόεδρε. 

 Όι, πολύ πιο σύντομα από δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλλά, εν νομίζω να έχεις παράπονο από το προεδρείο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Όχι, καθόλου.  Απλώς υπενθύμισα λίγο το πώς εξελίχθηκε η συζήτηση. 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Πράγματι παραλάβαμε μια οικονομία πτωχευμένη το 2013.  Πράγματι, 
λέω, παραλάβαμε μια οικονομία πτωχευμένη.  Με τράπεζες που ήταν στον αναπνευστήρα.  Συνεργατισμός 
κλειστός, διαλυμένος, εχρειάζετουν κρατική παρέμβαση.  Επεράσαμεν την κρίση της πανδημίας, τώρα τον 
πόλεμο.  Δεν ηύρα πολίτη μέχρι σήμερα που, παρά όλες αυτές τις κακουχίες που αντιμετωπίσαμε, να μου πει 
«Ναι, θέλω να πάω πίσω δέκα χρόνια». 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για το κούρεμα φαντάζομαι συμφωνάς με τον κ. Στεφάνου ότι έτσι… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Απλώς δεν ήθελε να πάει δέκα χρόνια πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έντζιε πάει πίσω πκιον.  Ομπρός και πίσω, το κούρεμα, έν’ μπροστά του κόσμου κάθε μέρα.  Τέλος 
πάντων, να μεν ανοίξουμε φάλλιες τωρά άλλες. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, τερματισθείσης της συζητήσεως θα πάμε στη δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, τώρα ψηφίστε για τα άρθρα με τον τρόπο που υπέδειξε ο συνάδελφος ο Κώστας.  
Πατούμε το 1 και μετά ψηφίζουμε «ναι» ή «όχι».  Πράσινο για «ναι», κόκκινο για «όχι», το πορτοκαλί για «αποχή».  
Και το αποτέλεσμα, έτσι με την ησυχία σας, να το δείτε όλοι ότι ψηφίσαμε σωστά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα.  Παρόντες τριάντα τρεις, υπέρ τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, τα άρθρα εγκρίνονται ομοφώνως. 

 Και προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ψηφίστε, αγαπητοί συνάδελφοι, για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Και το αποτέλεσμα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα.  Παρόντες τριάντα πέντε, υπέρ τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Τουτέστιν, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Όσον αφορά το ψήφισμα τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ομοφώνως το σώμα θέλει να 
συζητηθεί τώρα και να εγκριθεί. 

 Αντιλήφθηκα σωστά, έτσι δεν είναι; 

 Θα παρακαλέσουμε τον κ. Γεωργίου, τον γραμματέα της Βουλής των Αντιπροσώπων, να το αναγνώσει 
να λάβετε όλοι γνώση έτσι σύντομα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ψήφισμα αλληλεγγύης και στήριξης στις γυναίκες του Ιράν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το έχουμε διαβάσει και, αν μπορείτε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, με όλο τον σεβασμό η συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
μεταδίδεται από την τηλεόραση και από το ραδιόφωνο.  Είναι δίκιο και για τους πολίτες να βλέπουν τα έργα και 
τις ημέρες μας, πώς ενεργούμε και πώς λειτουργούμε εδώ.  Είναι δίκιο και για τον κυπριακό λαό να λάβει γνώση 
τι θα ψηφίσει η Βουλή του. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μα, αυτό ήθελα να σας πω και να προσθέσω, εάν μπορούμε να επιτρέψουμε και συζήτηση μετά την 
ανάγνωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, γιατί εκατάλαβες, αγαπητέ Νίκο, ότι είμαι ιδιότροπος κύριος και θα απαγορεύσω τη συζήτηση;  
Πηγαίνουν μόνα τους τα πράγματα, μην ανησυχείτε.  Εδώ είναι ο οίκος της δημοκρατίας. 

 Κύριε Γεωργίου, συγγνώμη για τη διακοπή.  Ξεκινάτε την ανάγνωση του ψηφίσματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

Παρακολουθώντας με ιδιαίτερη ανησυχία τα γεγονότα στο Ιράν και την προσπάθεια καταστολής με βίαια μέσα 
των διαδηλώσεων διαμαρτυρίας που ξέσπασαν εξ αφορμής του θανάτου της Μαχσά Αμινί στις 16 Σεπτεμβρίου 
2022, τρεις ημέρες μετά τη σύλληψή της στην Τεχεράνη για παραβίαση της υποχρεωτικής χρήσης της μαντίλας 
(hijab), 

Εκφράζοντας έντονη ανησυχία για τη συνεχιζόμενη και κλιμακούμενη χρήση βίας από τις ιρανικές δυνάμεις 
ασφαλείας, την αιματηρή καταστολή των διαδηλώσεων και τον αυξανόμενο αριθμό θανάτων πολιτών, 

Εκφράζοντας βαθιά θλίψη για τις δεκάδες των νεκρών και τον μεγάλο αριθμό τραυματιών, μεταξύ των οποίων 
και πολλών παιδιών, συνεπεία της άσκησης βίας από τις ιρανικές δυνάμεις ασφαλείας, 

Καταγγέλλοντας παράλληλα την προσπάθεια περιορισμού της ελευθερίας της έκφρασης μέσω του περιορισμού 
της πρόσβασης στο διαδίκτυο και στις πλατφόρμες μέσων κοινωνικής δικτύωσης,  

Λαμβάνοντας υπόψη την έκκληση του γενικού γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών (OHE) προς το 
Ιράν όπως επιδείξει τη μέγιστη αυτοσυγκράτηση και προς τις δυνάμεις ασφαλείας του όπως απέχουν από κάθε 
αχρείαστη ή δυσανάλογη χρήση βίας, ώστε να αποφευχθεί κλιμάκωση της κρίσης, 

Αναγνωρίζοντας ότι κάθε άνθρωπος δικαιούται να ζει ελεύθερος και να τυγχάνει σεβασμού, ανεξαρτήτως φύλου, 
γλώσσας, θρησκείας, εθνότητας και σεξουαλικού προσανατολισμού,  
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Έχοντας υπόψη τις επισημάνσεις του ειδικού εισηγητή του ΟΗΕ για την κατάσταση των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων στην Ισλαμική Δημοκρατία του Ιράν της 18ης Ιουλίου 2022 και ειδικότερα σε ό,τι αφορά στους 
περιορισμούς που υφίστανται οι γυναίκες, 

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Καταδικάζει τις βίαιες ενέργειες των ιρανικών δυνάμεων ασφαλείας και επισημαίνει ότι η χρήση βίας η 
οποία προκάλεσε τον θάνατο διαδηλωτών δεν μπορεί να δικαιολογηθεί.  

2. Καταδικάζει απερίφραστα την καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων, περιλαμβανομένων της 
ελευθερίας της έκφρασης και του δικαιώματος στη διαδήλωση, και κατά συνέπεια την υπονόμευση της 
δημοκρατίας και του κράτους δικαίου.  

3. Εκφράζει την αμέριστη υποστήριξη και αλληλεγγύη της προς τον αγώνα των Ιρανών γυναικών και καλεί 
σε παγκόσμια συμπαράσταση προς τους Ιρανούς διαδηλωτές. 

4. Ενώνει τη φωνή της με όλες τις προοδευτικές δυνάμεις ανά το παγκόσμιο υπέρ των Ιρανών γυναικών και 
επισημαίνει το δικαίωμά τους στην αυτοδιάθεση του σώματός τους και στην ελευθερία των επιλογών τους. 

5. Τονίζει την ανάγκη διεξαγωγής διαφανούς, αμερόληπτης και αποτελεσματικής έρευνας για τις συνθήκες 
που οδήγησαν στον θάνατο της Μαχσά Αμινί.  

6. Απαιτεί την άμεση αποκατάσταση και τον πλήρη σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων όλων των 
Ιρανών πολιτών χωρίς διακρίσεις φύλου, θρησκείας και εθνότητας.  

7. Καλεί όλα τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα κράτη μέλη της, καθώς και γενικότερα τη 
διεθνή κοινότητα όπως καταδικάσουν τις ενέργειες της κυβέρνησης του Ιράν και ασκήσουν ουσιαστικές 
πιέσεις προς αυτή, απαιτώντας τη συμμόρφωσή της με τον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ και άλλα συναφή 
ψηφίσματα του διεθνούς οργανισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Αναγνωσθέντος του ψηφίσματος, θα προχωρήσουμε τώρα στη συζήτηση. 

 Ποιοι συνάδελφοι θέλουν να αγορεύσουν; 

 Έχουμε αγορεύσεις; 

 Ουδείς;  

 Η κ. Αλεξάνδρα από τους Οικολόγους. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το όνομά της είμαι σίγουρη ότι το έχετε ακούσει όλοι.  Και όχι μόνο όσοι βρίσκεστε σήμερα εδώ.  Το έχει 
ακούσει απ’ άκρη σ’ άκρη όλος ο πλανήτης!  Μαχσά Αμινί! 

 Μια γυναίκα που είχε όλη τη ζωή της μπροστά της, αλλά το νήμα της κόπηκε βίαια, επειδή κάποιοι 
αποφάσισαν -κατά την κρίση τους- πως δεν ήταν ευπρεπώς ντυμένη.  Μια γυναίκα που ο θάνατός της 
κινητοποίησε χιλιάδες άλλες, ωθώντας τις να βγουν στον δρόμο, τόσο στο Ιράν όσο και σε όλο τον κόσμο, 
πυροδοτώντας στην ουσία μία επανάσταση εναντίον του μισογυνισμού και της πατριαρχίας!  Μια νέα γυναίκα 
σύμβολο πλέον της αντίστασης!  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τις τελευταίες ημέρες ο πλανήτης ολόκληρος γίνεται μάρτυρας ενός κύματος οργής που προκάλεσε η 
δολοφονία της Μαχσά Αμινί.  Με ψαλίδια στα χέρια οι γυναίκες διαδηλώνουν και κόβουν τα μαλλιά τους, ενώ 
πολλοί είναι οι άντρες που στέκονται στο πλευρό τους.  Δυστυχώς όμως βλέπουμε τις διαδηλώσεις να 
καταστέλλονται βίαια από τις ιρανικές αρχές.  Μετρούμε ήδη δεκάδες νεκρούς, ενώ εκατοντάδες ή και χιλιάδες 
είναι οι άνθρωποι που συνελήφθησαν ή τραυματίστηκαν από τις δυνάμεις καταστολής.  

 Όσοι βρεθήκαμε πριν από λίγες ημέρες έξω από την ιρανική πρεσβεία είδαμε αυτή τη φλόγα από τους 
Ιρανούς που ζουν εξόριστοι στην Κύπρο, τη φλόγα που έχουν μόνο όσοι έχουν με το μέρος τους το δίκιο και το 
διεκδικούν!  

 Σύμφωνα με Ιρανές ακτιβίστριες τα ποσά που επενδύονται στον έλεγχο των γυναικών, την καταστολή των 
δικαιωμάτων τους και την τιμωρία τους είναι τεράστια. Μάλιστα μέσα στα τέσσερα τελευταία χρόνια η ιρανική 
κυβέρνηση έχει αυξήσει το προσωπικό της λεγόμενης «Αστυνομίας Ηθών» κατά 7 000 άτομα, ενώ τον 
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περασμένο Αύγουστο ο Πρόεδρος της χώρας υπέγραψε διάταγμα με το οποίο έκανε ακόμη πιο σκληρό τον νόμο 
για το χιτζάμπ και την αγνότητα. 

 Ανακοινώθηκε μάλιστα πως θα τοποθετηθούν στο μετρό κάμερες με λογισμικό αναγνώρισης προσώπου, 
ώστε να εντοπίζονται οι γυναίκες που παραβιάζουν τον συγκεκριμένο νόμο.  Για τον λόγο αυτό θεωρώ πως είναι 
καθήκον μας να αξιοποιήσουμε το βήμα που μας δίνεται ως μελών του κοινοβουλίου και να χρησιμοποιήσουμε 
τη φωνή μας, γιατί αυτό μας καλούν οι γυναίκες του Ιράν.  Όλοι όσοι είμαστε ελεύθεροι να μιλήσουμε γι’ αυτές, 
να καταδικάσουμε τις ενέργειες της ιρανικής κυβέρνησης, να καταδικάσουμε τη βίαιη καταστολή των 
διαδηλώσεων, να καταδικάσουμε την καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και να εκφράσουμε την 
αμέριστη υποστήριξη και την αλληλεγγύη μας προς τον αγώνα των Ιρανών γυναικών, στηρίζοντας τα δικαιώματά 
τους στην αυτοδιάθεση του σώματός τους και στην ελευθερία των επιλογών τους. 

 Έχουμε λοιπόν καταθέσει το ψήφισμα στήριξης και αλληλεγγύης στις γυναίκες του Ιράν και το αίτημά μας 
όπως κηρυχθεί επείγον έγινε δεκτό.  Σας ευχαριστώ πάρα πολύ όλους.  Όλα τα κόμματα αντιλαμβάνομαι ότι το 
στηρίζουν και συνυπογράφουν και είμαστε όλοι μαζί σ’ αυτό.  Και πάλι ευχαριστώ.  Η Βουλή της Κύπρου σήμερα 
αποδεικνύει πως μπορεί να λάβει θέση και να στείλει ηχηρά μηνύματα για την προστασία των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων παντού.  Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, η παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ενός ανθρώπου 
είναι παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ολόκληρης της ανθρωπότητας. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τη συνάδελφο Αλεξάνδρα Ατταλίδου και τον λόγο έχει ο συνάδελφος Παύλος Μυλωνάς 
από το Δημοκρατικό Κόμμα, εκ Λεμεσού, εκ Κυρηνείας μάλλον.  Με συγχωρείς, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Πολύ σωστός, κύριε Κουλία.  Άγιο Αμβρόσιο Κερύνειας και Καραβά, συγκεκριμένα. 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπορούσε κάποιος να μην υποστηρίξει με όλη τη δύναμη της ψυχής του όσα η κ. 
Ατταλίδου περιέγραψε, με τον παραστατικό τρόπο που το έκανε μάλιστα.  Κι εμείς όλοι μαζί στηρίζουμε αυτή την 
καταδίκη, αυτή την ανάγκη ενός ανθρώπου που κουβαλά, όπως όλοι μας, την αγάπη προς την ελευθερία. 

 Απλώς, ήθελα να κάνω δύο σημειώσεις, ότι στυγνά, απάνθρωπα καθεστώτα υπάρχουν πάρα πολλά 
δυστυχώς και στον σύγχρονο κόσμο.  Ένα από αυτά είναι στην Τουρκία, που με την ίδια ζέση, φαντάζομαι, η κ. 
Ατταλίδου και οι υπόλοιποι συνάδελφοι θα καταδικάζαμε το φασιστικό τουρκικό καθεστώς, που δολοφονεί 
καθημερινά Κούρδισσες αγωνίστριες της ελευθερίας, Τουρκάλλες γυναίκες που καταπιέζονται στην απάνθρωπη 
αυτή φυλακή του Ερντογάν.  Κάτι τελευταίο επίσης -είχε καιρό να το ακούσω, κύριε Πρόεδρε, και επειδή με τον 
Κώστα τον Ευσταθίου πολλές φορές το κουβεντιάζουμε κατ’ ιδίαν- είναι λατρεμένη έκφραση του σύγχρονου 
ανθρώπου «η αυτοδιάθεση των λαών», επειδή το χρησιμοποίησε η κ. Ατταλίδου για την αυτοδιάθεση του 
σώματος.  Είναι πολύ εύστοχο και έτσι μου θύμισε τα νιάτα μου, «αυτοδιάθεση των λαών», σπουδαία πράματα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Παύλο. 

 Ο συνάδελφος, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, Γιώργος Λουκαΐδης. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω μόνο να συμπληρώσω σε αυτά που έχουν ειπωθεί, για να μην επαναλαμβάνουμε.  Ούτως ή άλλως 
το ψήφισμα μιλά από μόνο του. είναι σε μεγάλο βαθμό ολοκληρωμένο.  Εκείνο που πρέπει να έχουμε υπόψη 
μας είναι ότι σε αυτή τη χώρα υποφέρουν τα δικαιώματα των γυναικών, υποφέρει η ισότητα των φύλων, η 
οικογενειακή βία είναι διαδεδομένη, η βία κατά των γυναικών, αλλά δεν είναι μόνο αυτά τα ανθρώπινα δικαιώματα 
που υποφέρουν.  Πρώτα απ’ όλα, υποφέρει αυτό που αποτελεί οξυγόνο για τη δημοκρατία, η ελευθερία της 
έκφρασης, η ελευθερία του συνεταιρίζεσθαι, η ελευθερία του συνδικαλίζεσθαι, γιατί και τα εργατικά δικαιώματα 
δυστυχώς παραβιάζονται κατάφωρα σε αυτή τη χώρα. 

 Είναι λοιπόν μια κατάσταση πραγμάτων που απαιτεί συνολική ριζική αλλαγή και η έκκληση του 
κοινοβουλίου είναι, με αφορμή τα τελευταία γεγονότα, που δεν ήταν τα πρώτα, είναι επανάληψη γεγονότων που 
είχαν συμβεί και στο πρόσφατο παρελθόν στην ίδια χώρα...  Η κυβέρνηση λοιπόν αυτής της χώρας θα πρέπει 
να ακούσει τις εκκλήσεις της διεθνούς κοινότητας, των λαών και να σεβαστεί γενικότερα τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, το κράτος δικαίου και την προστασία των δημοκρατικών διαδικασιών.  Αυτή είναι η έκκληση τζιαι του 
δικού μας κοινοβουλίου.  Και είναι σαφές αυτό που το ψήφισμα περιλαμβάνει ως κατακλείδα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη.  Αντιλαμβάνομαι το ψήφισμα είναι... 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, κύριε Τορναρίτη, έχετε ζητήσει τον λόγο;  Με συγχωρείτε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και με τη δικιά μας σειρά να πω ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού 
Συναγερμού παρακολουθεί με θαυμασμό τον αγώνα των γυναικών στο Ιράν για ελευθερία, γιατί περί αυτού 
πρόκειται, και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, ναι, ενώνουμε τη φωνή μας με όλους τους συναδέλφους και 
προσυπογράφουμε και ψηφίζουμε το ψήφισμα που κατέθεσε η κ. Ατταλίδου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, εδώ φτάσαμε στη λήξη της συζήτησης. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του σχεδίου ψηφίσματος. 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ.  Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουμε φτάσει στο τέλος των εργασιών. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει.    

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.064, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνας Νικολάου   

  «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
πρόσφατη απόφαση του Ογκολογικού Κέντρου  Τράπεζας Κύπρου, που έχει ληφθεί τον Ιούλιο του 2022, για 
ανάθεση των εργαστηριακών εξετάσεων των ασθενών του από τα κρατικά νοσηλευτήρια σε ιδιωτικό εργαστήριο. 

 Δεδομένης σχετικής απόφασης, που τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2018, σύμφωνα με την οποία οι 
εργαστηριακές εξετάσεις των ασθενών του Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας Κύπρου διενεργούνταν στα 
εργαστήρια των δημόσιων νοσηλευτηρίων, παρακαλώ να μας ενημερώσετε για τα πιο κάτω: 

1. Έχουν ακολουθηθεί οι δέουσες διαδικασίες από το Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου πριν από την 
αναθεώρηση της απόφασης τον Ιούλιο του 2022; 

2. Έχει προκηρυχθεί διαγωνισμός για την ανάθεση των εξετάσεων και, εάν ναι, ζητήθηκε προσφορά και από 
τα εργαστήρια του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ); 

3. Με ποια κριτήρια έχει επιλεγεί το συγκεκριμένο ιδιωτικό εργαστήριο; 

4. Έχουν καταβληθεί οι αποζημιώσεις στον ΟΚΥΠΥ για τις εργαστηριακές εξετάσεις που διενήργησε για 
ασθενείς του Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας Κύπρου για το έτος 2020;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.065, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου   

 «Με την ψήφιση των νόμων της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης στις 3 Μαρτίου 2022 
θεσπίστηκε ο νέος τρόπος εκπροσώπησης των δημοτών στους νέους δήμους με ξεχωριστή εκλογή δημοτικών 
συμβούλων ανά δημοτικό διαμέρισμα και ανάλογα με τον αριθμό των εκλογέων σε κάθε διαμέρισμα.  Ωστόσο, 
και για σκοπούς πλήρους και σαφούς ενημέρωσης, κρίνεται ιδιαίτερα χρήσιμη η παροχή συγκεκριμένων 
στοιχείων σχετικά με τον αριθμό των δημοτικών συμβούλων σε όλους τους δήμους, σύμφωνα βέβαια με τα 
σημερινά δεδομένα.   
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό 
δημοτικών συμβούλων που αντιστοιχεί σήμερα σε κάθε δημοτικό διαμέρισμα κάθε δήμου, με ξεχωριστή αναφορά 
στους αντιδημάρχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.066, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα, 
αναφορικά με την κάλυψη των μαθητικών αναγκών δημοτικής εκπαίδευσης του δήμου Λιβαδιών και της 
κοινότητας Βορόκληνης: 

1.  Ποιες οι προθέσεις του υπουργείου για ανέγερση σχολείων; 

2.  Τι σχεδιασμοί υπάρχουν, πώς υλοποιούνται και πότε αναμένεται η λήψη τελικής 

 απόφασης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.067, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα, 
αναφορικά με την υλοποίηση και κατασκευή της λεωφόρου Αλέξανδρου Παναγούλη στα Λιβάδια Λάρνακας: 

1.  Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2.  Πότε προβλέπεται η έναρξη και ολοκλήρωση των κατασκευαστικών έργων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.068, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αναφορικά με τους στάσιμους και ανεξεταστέους μαθητές μέσης εκπαίδευσης. 

 Ζητούμε όπως μας δοθούν στατιστικά στοιχεία για την τελευταία πενταετία σχετικά με τα εξής: 

1. Το ποσοστό στάσιμων και ανεξεταστέων μαθητών παγκύπρια ανά τάξη. 

2. Το ποσοστό στάσιμων και ανεξεταστέων μαθητών σε κάθε επαρχία. 

3. Ποια σχολεία αποκλίνουν ανοδικά από τον μέσο όρο της επαρχίας τους σε ποσοστό μεγαλύτερο του 
10%.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.069, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλούμε όπως ερωτηθεί ο αρμόδιος υπουργός και ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα ακόλουθα σχετικά με το πρόγραμμα “ΔΡΑΣΕ”: 

1. Πώς γίνεται η επιλογή των σχολείων που μετέχουν στο πρόγραμμα; 

2. Τι είδους αξιολόγηση γίνεται για τα σχολεία που μετέχουν στο πρόγραμμα; 

3. Βάσει των στόχων του προγράμματος και των κριτηρίων που τίθενται, στη βάση ποιας αξιολόγησης 
αποφασίστηκε η μη συνέχιση του προγράμματος στο Περιφερειακό Γυμνάσιο Κιτίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.070, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου   

 «Με αφορμή τα ευρήματα της Ελεγκτικής Υπηρεσίας στην τελευταία έκθεση για τον έλεγχο του Κυπριακού 
Επενδυτικού Προγράμματος και ειδικότερα τα προβλεπόμενα έσοδα της Κυπριακής Δημοκρατίας από τη 
φορολόγηση των επενδύσεων και τις εισφορές σε οργανισμούς, που ετίθετο ως προϋπόθεση για την έκδοση 
των πολιτογραφήσεων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα ακόλουθα:  

1.  Ποια ήταν η διαδικασία επιβεβαίωσης της πραγματοποίησης των απαιτούμενων επενδύσεων και της 
καταβολής των απαιτούμενων εισφορών, προκειμένου να εκδοθεί η εκάστοτε πολιτογράφηση, μετά την 
έναρξη ισχύος των Κανονισμών Κ.Δ.Π. 379/2020 στις 18 Αυγούστου 2020 και μέχρι την έκδοση της 
τελευταίας πολιτογράφησης, δυνάμει των προνοιών του εν λόγω προγράμματος;  Για την ίδια περίοδο:  

 α. ποια ήταν τα έσοδα του κράτους από την αντίστοιχη φορολόγηση:   

  i.  της αγοράς μόνιμης ιδιόκτητης κατοικίας στη Δημοκρατία,  

  ii. των επενδύσεων στον πρωτογενή τομέα της οικονομίας ή στους τομείς της έρευνας και 
τεχνολογίας, της εκπαίδευσης, της υγείας ή των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας,  
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iii. των επενδύσεων στη δημιουργία αναπτύξεων, όπως οικιστικές ή εμπορικές αναπτύξεις, 
αναπτύξεις στον τουριστικό τομέα ή άλλα έργα υποδομής, 

  iv.  των επενδύσεων για την αγορά ή ανέγερση ακινήτων, 

 v.   των επενδύσεων για αγορά, σύσταση ή συμμετοχή σε κυπριακές επιχειρήσεις ή εταιρείες 
που εδρεύουν και δραστηριοποιούνται στη Δημοκρατία, 

 vi.  των επενδύσεων για αγορά μεριδίων από οργανισμούς εναλλακτικών επενδύσεων (ΟΕΕ) ή 
καταχωρισμένους οργανισμούς εναλλακτικών επενδύσεων (ΚΟΕΕ) οι οποίοι ιδρύονται στη 
Δημοκρατία, αδειοδοτούνται, καταχωρίζονται και εποπτεύονται από την Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και  

 β. ποια ήταν τα έσοδα των οργανισμών από τις αντίστοιχες εισφορές:  

  i. στον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης,  

  ii.  στο Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας,  

  iii.  στην Υπηρεσία Βιομηχανίας και Τεχνολογίας,  

  iv.  στο Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας,  

  v.  στο Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης; 

2.  Ποια ήταν η διαδικασία επιβεβαίωσης της πραγματοποίησης των απαιτούμενων επενδύσεων και της 
καταβολής των απαιτούμενων εισφορών από την έναρξη ισχύος της Υπουργικής Απόφασης ημερομηνίας 
13 Φεβρουαρίου 2019 και έναρξη ισχύος στις 15 Μαΐου 2019 μέχρι και την έναρξη ισχύος των Κανονισμών 
Κ.Δ.Π. 379/2020 στις 18 Αυγούστου 2020;  Για την ίδια περίοδο:  

 α.  ποια ήταν τα έσοδα του κράτους από την αντίστοιχη φορολόγηση:  

  i.  της αγοράς μόνιμης ιδιόκτητης κατοικίας στη Δημοκρατία,  

  ii.  των επενδύσεων για αγορά ή ανέγερση ακινήτων ή δημιουργία αναπτύξεων όπως οικιστικές 
  ή εμπορικές αναπτύξεις, αναπτύξεις στον τουριστικό τομέα ή άλλα έργα υποδομής,  

  iii.  των επενδύσεων για αγορά, σύσταση ή συμμετοχή σε επιχειρήσεις ή εταιρείες που εδρεύουν 
και δραστηριοποιούνται στην Κυπριακή Δημοκρατία,  

  iv.  της αγοράς μονάδων από ΟΕΕ ή από ΚΟΕΕ που ιδρύονται στην Κυπριακή Δημοκρατία, 
αδειοδοτούνται/καταχωρίζονται από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και εποπτεύονται από 
αυτήν και των οποίων οι επενδύσεις διενεργούνται αποκλειστικά στην Κυπριακή 
Δημοκρατία, σε επενδύσεις που πληρούν τα κριτήρια του προγράμματος ή σε τομείς που 
εγκρίνονται από τον Υπουργό Οικονομικών και  

 β.  ποια ήταν τα έσοδα των οργανισμών από τις αντίστοιχες εισφορές:  

  i.  στον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης και  

  ii. στο Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας;  

3.  Ποια ήταν η διαδικασία επιβεβαίωσης της πραγματοποίησης των απαιτούμενων επενδύσεων και της 
καταβολής των απαιτούμενων εισφορών, προκειμένου να εκδοθεί η εκάστοτε πολιτογράφηση, πριν από 
την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2019 με έναρξη ισχύος στις 15 
Μαΐου 2019; Για την ίδια περίοδο ποια ήταν τα επιμέρους έσοδα του κράτους από τη φορολόγηση των 
επενδύσεων που απαιτούνταν και ποια των οργανισμών από τις αντίστοιχες εισφορές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.071, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

 «Δύο και πλέον χρόνια μετά την πλήρη εφαρμογή του ΓΕΣΥ και ακόμη οι ιδιώτες εργοθεραπευτές δεν 
έχουν ενταχθεί στο ΓΕΣΥ με αποτέλεσμα χιλιάδες χρόνιοι ασθενείς, παιδιά και ενήλικες, να μην μπορούν να 
έχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας για τις οποίες πληρώνουν. 

 Θα θέλαμε να μας ενημερώσετε λεπτομερώς για το ιστορικό των συζητήσεων του ΟΑΥ με τον Σύνδεσμο 
Εργοθεραπευτών.  Επίσης, θα θέλαμε να μας ενημερώσετε για ποιο λόγο δεν έχει επιτευχθεί ακόμη συμφωνία 
μεταξύ των πιο πάνω μελών.  Τι προτίθεστε να πράξετε, για να ενταχθούν οι ιδιώτες εργοθεραπευτές στο ΓΕΣΥ 
και ποιο χρονοδιάγραμμα βάζετε για την υλοποίηση του πιο πάνω στόχου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.072, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Αποστόλου 

 «Το αλιευτικό καταφύγιο Λάρνακας (“Ψαρολίμανο”) χρήζει άμεσων βελτιωτικών έργων.  Παρακαλείται ο 
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αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει αν υπάρχουν σχεδιασμοί για την αναβάθμισή του και, αν ναι, ποιοι είναι 
αυτοί και ποιο το χρονοδιάγραμμα υλοποίησής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.073, ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου   

 «Με το πέρας τεσσάρων χρόνων από την εφαρμογή των περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
Κανονισμών, αναφορικά με την απαγόρευση της δωρεάν διάθεσης πλαστικής σακούλας στα σημεία πώλησης, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1.  Ποια είναι τα ακριβή έσοδα ανά έτος που προέκυψαν από τη χρέωση της πλαστικής σακούλας στα σημεία 
πώλησης από την ημερομηνία εφαρμογής του μέτρου μέχρι και σήμερα;  

2.  Ποιος είναι ο φορέας που διαχειρίζεται τα έσοδα που προέκυψαν από το συγκεκριμένο μέτρο και με ποιον 
τρόπο έχουν αξιοποιηθεί μέχρι σήμερα;  

 Επιπρόσθετα, αναφορικά με την πρόνοια απαγόρευσης ορισμένων πλαστικών προϊόντων μίας χρήσης, 
που τίθεται σε εφαρμογή από την 1η Οκτωβρίου 2022, βάσει του περί Αποβλήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 
2022, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό, όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
μηχανισμούς ελέγχου που έχει προνοήσει, για τον αριθμό των λειτουργών που θα έχουν την αρμοδιότητα να 
διεξάγουν αυτεπάγγελτους ελέγχους, να διερευνούν καταγγελίες και εξώδικες ρυθμίσεις, καθώς και το κανάλι 
υποβολής καταγγελιών που έχει δημιουργήσει για τους πολίτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.074, ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Ενόψει των μεγάλων αυξήσεων στον τομέα της ενέργειας, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα τα οποία λαμβάνονται για τη μείωση της ζήτησης 
ενέργειας (ηλεκτρισμός και πετρέλαιο) σε κυβερνητικά κτίρια.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.315, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2022, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά την πρόσφατη πυρκαγιά ελαστικών στην περιοχή Βασιλικού, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ), στο πλαίσιο διερεύνησης για τις πιθανές επιπτώσεις στη δημόσια 
υγεία, πραγματοποίησε δύο συσκέψεις, στις 16/06/2022 και 20/06/2022.  Στις εν λόγω συσκέψεις 
παρευρέθηκαν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς (Τμήμα Περιβάλλοντος, Τμήμα Γεωργίας, Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες, Υπουργείο Υγείας, Υγειονομικές Υπηρεσίες, Γενικό Χημείο του Κράτους και Πανεπιστήμιο 
Κύπρου) και αποφασίσθηκαν τα πιο κάτω: 

i. Άμεση επικοινωνία με την Πυροσβεστική Υπηρεσία για παροχή στοιχείων σε σχέση με τις ώρες και 
την ένταση της πυρκαγιάς. 

ii. Χρήση μοντέλου διασποράς από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, με βάση τα στοιχεία που αφορούν το 
περιστατικό. 

iii. Άμεση χαρτογράφηση της περιοχής, όσον αφορά κτηνοτροφικές καλλιέργειες και κτηνοτροφικές 
μονάδες, στη βάση του μοντέλου διασποράς. 

iv. Δειγματοληψία με βάση τα αποτελέσματα του μοντέλου διασποράς υπό τη φροντίδα του Τμήματος 
Γεωργίας, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και του Γενικού Χημείου του Κράτους. 

v. Ενημέρωση Υπουργών (ΓΑΑΠ και Υγείας) και εισήγηση για προγραμματισμό συνάντησης.  Η 
συνάντηση πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιουνίου 2022, στο Υπουργείο Υγείας στην παρουσία της 
Γενικής Διευθύντριας και του Γενικού Διευθυντή του ΥΓΑΑΠ. 

vi. Καθορισμός ομάδας εργασίας η οποία θα αξιολογήσει τα αποτελέσματα και θα εισηγηθεί τα μέτρα 
που θα πρέπει να ληφθούν. 

vii. Κατευθυντήριες γραμμές για αντίστοιχες περιπτώσεις στο μέλλον. 

(β) Από τις δειγματοληψίες που έγιναν και τα αποτελέσματά τους δεν προκύπτει θέμα επιπτώσεων στη 
δημόσια υγεία.  Συγκεκριμένα, τα αποτελέσματα που προέκυψαν, είναι τα ακόλουθα: 

i. Σε δείγματα φρέσκων φρούτων, φρέσκων λαχανικών, φύλλα ελιάς και ζωοτροφών, δεν 
εντοπίστηκαν Βαρέα Μέταλλα και PCBs. 
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ii. Σε δείγματα φρέσκων φρούτων, λαχανικών και ζωοτροφών τα αποτελέσματα σε ό,τι αφορά τις 
διοξίνες με βάση τα επιτρεπτά όρια που υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αποδεκτά. 

iii. Σε δείγματα αγελαδινού, αιγινού και πρόβειου γάλακτος, ψαριού και αυγών, τα αποτελέσματα 
έδειξαν να συμμορφώνονται με τις απαιτήσεις του Κανονισμού (EE) αριθ. 1259/2011, όσον αφορά 
τα μέγιστα επίπεδα διοξινών, παρόμοιων με τις διοξίνες PCB και μη παρόμοιων με τις διοξίνες PCB 
σε τρόφιμα.  Τα δείγματα εξετάστηκαν από Διαπιστευμένο Εργαστήριο του εξωτερικού για TEQ 
dioxins, TEQ dioxins and dioxin-like PCBs UB.  Επίσης, όλα τα πιο πάνω δείγματα εξετάστηκαν και 
για Βαρέα Μέταλλα από Διαπιστευμένο Εργαστήριο του Γενικού Χημείου του Κράτους και τα 
αποτελέσματα έδειξαν να συμμορφώνονται με τις απαιτήσεις των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
1881/2006 και 396/2005. 

2. Σε ό,τι αφορά το έδαφος, εφόσον από τα αποτελέσματα των δειγματοληψιών που έγιναν δεν εντοπίστηκε 
οποιαδήποτε ουσία ή υπέρβαση η οποία να έχει επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, δεν κρίθηκε σκόπιμο να 
πραγματοποιηθούν έλεγχοι/δειγματοληψίες εδάφους. 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2022 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.340, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2022, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτησή σας σχετικά με τη λήψη καταγγελίας από τη βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κα Αλεξάνδρα Ατταλίδου πως η ΑΗΚ φέρεται να διαθέτει συστήματα μετρητών 
φωτοβολταϊκών εγκαταστάσεων, τα οποία δεν διοχετεύει στο κοινό και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας ζήτησε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) να απαντήσει στα 
ερωτήματα της βουλευτού και με βάση την απάντηση της Αρχής σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Από το 2013 και μετέπειτα η ΑΗΚ προμηθεύεται νέους μετρητές (μονοφασικούς και τριφασικούς) οι οποίοι 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν τόσο σε υποστατικά (οικιακά, εμπορικά και βιομηχανικά) όσο και σε 
φωτοβολταϊκά συστήματα. Συνεπώς, όσον αφορά τους νέους μετρητές που προμήθευε η ΑΗΚ, δεν 
υπάρχει ξεχωριστή κατηγορία μετρητών για φωτοβολταϊκά συστήματα. 

3. Οι παλαιότεροι μετρητές (πριν το 2013) δεν είχαν την δυνατότητα να χρησιμοποιηθούν σε φωτοβολταϊκά 
συστήματα διότι δεν μπορούσαν να καταγράψουν σε δύο ξεχωριστά αριθμητήρια την εισερχόμενη και 
εξερχόμενη ενέργεια.  Η ΑΗΚ διαθέτει στο απόθεμά της ποσότητες τέτοιων μετρητών, τους οποίους 
επαναχρησιμοποιεί εκεί που εφαρμόζεται, ανάλογα με τις ανάγκες της συγκεκριμένης σύνδεσης του 
αιτητή, αφού επιβεβαιωθεί η σωστή λειτουργία και ακρίβεια τους.  Κατά συνέπεια, για τα φωτοβολταϊκά 
συστήματα, χρησιμοποιούνται μόνο μετρητές που εξασφαλίστηκαν μετά το 2013. 

4. Κατά το έτος 2021 η ΑΗΚ εξέδωσε δύο (2) Κοινοτικούς Διαγωνισμούς για προμήθεια τριφασικών και 
μονοφασικών μετρητών (Διαγωνισμός Απ. 2021_321 και Αρ. 2021_425 αντίστοιχα).  Ο Διαγωνισμός για 
τους τριφασικούς μετρητές είχε κατακυρωθεί στην εταιρεία ZPA Smart Energy, Τσεχίας ενώ για τους 
μονοφασικούς μετρητές είχε κατακυρωθεί στην εταιρεία Iskraemeco, Σλοβενίας. Λόγω των γνωστών 
προβλημάτων στην εφοδιαστική αλυσίδα αλλά και στη ναυτιλιακή βιομηχανία παγκοσμίως, οι πιο πάνω 
εταιρείες είχαν καθυστερήσει να παραδώσουν τους νέους μετρητές στην ΑΗΚ.  Συγκεκριμένα, τόσο οι 
τριφασικοί όσο και οι μονοφασικοί μετρητές παραλήφθηκαν την πρώτη εβδομάδα Ιουλίου 2022 (αντί για 
τον Απρίλιο/Μάιο 2022 αντίστοιχα, όπως ήταν το χρονοδιάγραμμα στους Διαγωνισμούς). 

5. Συνεπώς, το απόθεμα σε νέους μετρητές, ιδιαίτερα για τον μήνα Ιούνιο 2022, ήταν περιορισμένο και δεν 
ήταν επαρκές για να εξυπηρετήσει άμεσα την άνευ προηγουμένου ζήτηση για εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκών συστημάτων.  Ως εκ τούτου, κατά την περίοδο Ιουνίου, υπήρξαν περιπτώσεις, που η ΑΗΚ 
προχωρούσε σε έλεγχο της φωτοβολταϊκής εγκατάστασης χωρίς ωστόσο να συνδέεται ταυτόχρονα το 
φωτοβολταϊκό σύστημα στο δίκτυο, αφού ο μετρητής εγκαθίστατο με χρονική καθυστέρηση μερικών 
ημερών. 

6. Η εγκατάσταση μετρητών σε οικιακά, εμπορικά και βιομηχανικά υποστατικά δεν είχε επηρεαστεί λόγω της 
ύπαρξης μετρητών από το παλαιότερο απόθεμα, όπως έχει εξηγηθεί πιο πάνω. 

7. Από την παραλαβή των νέων μετρητών (τριφασικών και μονοφασικών) στις αρχές Ιουλίου 2022 και 
μετέπειτα, η ΑΗΚ δεν αντιμετωπίζει κανένα πρόβλημα με το απόθεμα της και ως εκ τούτου, όπως μας 
ενημερώνει, ανταποκρίνεται απρόσκοπτα σε όλες τις νέες περιπτώσεις εγκατάστασης φωτοβολταϊκών 
συστημάτων. 

8. Σας επισυνάπτω αυτούσια την επιστολή της ΑΗΚ, για εύκολη αναφορά.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.009, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2022, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αναφορικά με την υψηλή χρήση αντιβιοτικών στα παραγωγικά ζώα τα τελευταία χρόνια οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες έχουν προχωρήσει σε διάφορες δράσεις για μείωση της χρήσης τους, οι οποίες απέδωσαν ουσιαστικά 
αποτελέσματα για τα έτη 2019-2021.  Σύμφωνα με προκαταρκτικά δεδομένα του Ευρωπαϊκού Οργανισμού 
Φαρμάκων (ΕΜΑ), διαγράφεται μείωση στη συνταγογράφηση των κρίσιμης σημασίας αντιβιοτικών (CIAs - 
Critical Importance Antibiotics), ενώ η ίδια καθοδική πορεία αναμένεται να συνεχίσει και για το 2022.  Η 
Ευρωπαϊκή Ένωση δίδει ιδιαίτερη έμφαση στη μείωση της χρήσης των κρίσιμης σημασίας αντιβιοτικών, καθώς 
αποτελούν σημαντικό παράγοντα σε πολλά θεραπευτικά σχήματα ανθρώπινης χρήσης. 

 Μέσω της συμμετοχής των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών στις συναντήσεις που διεξάγονται στον ΕΜΑ 
προωθούνται αιτήματα για αναπροσαρμογές στον τρόπο υπολογισμού της χρήσης των αντιβιοτικών στην 
κτηνοτροφία, ώστε να ληφθούν υπόψη συγκεκριμένες ιδιαιτερότητες της εγχώριας κτηνοτροφίας που σήμερα δεν 
υπολογίζονται.  Ανάμεσα στις ιδιαιτερότητες αυτές περιλαμβάνονται ζητήματα σχετικά με τη σύνθεση του ζωικού 
πληθυσμού και του μέσου βάρους των ζώων που λαμβάνεται υπόψη.  Πιο συγκεκριμένα, η συμπερίληψη στον 
ζωικό πληθυσμό των αιγών, οι οποίες σε αριθμό αποτελούν σημαντικό ποσοστό του συνολικού ζωικού 
πληθυσμού της Κύπρου, ενώ έχουν πολύ μικρότερη σε αναλογία ζωική μάζα, εκτιμούμε ότι θα οδηγήσει σε 
μείωση του ποσοστού αντιβιοτικών σκευασμάτων που μας καταλογίζεται ανά κιλό ζωικής μάζας.  Εφόσον 
υπάρξουν οι επιθυμητές αυτές αναπροσαρμογές θεωρούμε ότι θα αποτυπώνεται πιο αντιπροσωπευτική εικόνα 
για τη χώρα μας.  Παράλληλα, τηρείται στενή συνεργασία με τη Γενική Διεύθυνση Υγείας και το Ευρωπαϊκό 
Κέντρο Ελέγχου Λοιμωδών Νόσων (ECDC) από τους οποίους φορείς αντλείται καθοδήγηση επί του θέματος. 

 Στο πλαίσιο των δράσεων που προωθούνται περιλαμβάνεται και η ανάπτυξη μηχανογραφημένου 
συστήματος ηλεκτρονικής συνταγογράφησης το οποίο θα χρησιμοποιείται υποχρεωτικά από τους 
εγγεγραμμένους κτηνιάτρους για την καταχώριση των συνταγών για αντιβιοτικά σκευάσματα. 

 Το νέο αυτό σύστημα αναμένεται ότι θα παρέχει τη δυνατότητα να εξάγονται χρήσιμα συμπεράσματα ως 
προς την ορθολογική συνταγογράφηση και τη χορήγηση των αντιβιοτικών στην κτηνοτροφία και θα μπορούν να 
προωθούνται στοχευμένες παρεμβάσεις και μέτρα.  Επισημαίνεται συναφώς ότι η καταγραφή των δεδομένων 
πωλήσεων και κατανάλωσης αντιβιοτικών σκευασμάτων ανά είδος ζώου θα αποτελεί υποχρέωση σύμφωνα με 
τον νέο Κανονισμό για τα Κτηνιατρικά Φαρμακευτικά Προϊόντα (EE) 2019/6 που τέθηκε πρόσφατα σε εφαρμογή 
και το εν λόγω σύστημα θα επιτρέψει την αποτελεσματικότερη συμμόρφωση με τα νέα δεδομένα. 

 Επιπρόσθετα, η αξιοποίηση της συνεργασίας που τηρούν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες με τους διάφορους 
παραγωγικούς κλάδους και εμπλεκόμενους φορείς (Κτηνοτροφικές Οργανώσεις, Σύνδεσμο Εισαγωγέων και 
Διανομέων Κτηνιατρικών Φαρμάκων, Αγροτικές Οργανώσεις, Εγγεγραμμένους Κτηνιάτρους, Κτηνιατρικό 
Συμβούλιο Κύπρου, Παγκύπριο Κτηνιατρικό Σύλλογο, Κτηνιατρικές Σχολές κ.λπ.), αναμένεται να είναι 
καταλυτική, ώστε να προωθηθούν και να θεσμοθετηθούν διαφωτιστικές και προληπτικές δράσεις π.χ. σε θέματα 
μέτρων βιοασφάλειας που θα πρέπει να εφαρμόζονται στις κτηνοτροφικές μονάδες, βελτίωσης των συνθηκών 
εκτροφής, υγιεινής και καλής διαβίωσης των ζώων, μείωσης της πυκνότητας του εκτρεφόμενου ζωικού 
πληθυσμού ανά μονάδα επιφανείας, διαχείρισης και αποκομιδής των αποβλήτων κ.ά. 

 Τέλος, όσον αφορά στην κατανάλωση υγειονομικά κατάλληλων και ποιοτικά ασφαλών ζωικών προϊόντων 
θα πρέπει να σημειωθεί ότι αυτή δεν επηρεάζεται άμεσα με την έκταση της χρήσης των αντιβιοτικών στην 
κτηνοτροφία, καθώς για τον σκοπό αυτό στις οδηγίες χορήγησης των αντιβιοτικών σύμφωνα με τη 
συνταγογράφηση του υπεύθυνου κτηνιάτρου προβλέπεται χρόνος αναμονής από την τελευταία χορήγηση του 
φαρμάκου μέχρι το ζώο να μπορεί να οδηγηθεί στο σφαγείο.  Την τήρηση των χρόνων αναμονής από μέρους 
των παραγωγών και κατ’ επέκταση τη διασφάλιση της ασφάλειας των ζωικών προϊόντων που καταλήγουν στην 
αγορά, καλείται να επιβεβαιώνει το πρόγραμμα ελέγχου καταλοίπων κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων 
που εφαρμόζουν σε συνεχή βάση οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες σύμφωνα με την οδηγία 96/23/ΕΟΚ. 

 Επιδίωξή μας είναι οι προαναφερθείσες δράσεις να υλοποιηθούν χωρίς καθυστέρηση, σύμφωνα με το 
πλάνο δράσεων που έχει καθοριστεί για τον σκοπό αυτό και εφαρμόζεται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, 
δίδοντας ιδιαίτερη έμφαση στον έλεγχο της ορθολογικής χρήσης των αντιβιοτικών στην κτηνοτροφία, ώστε το 
συντομότερο να υπάρξουν ουσιαστικότερα αποτελέσματα που θα βελτιώνουν σημαντικά την εικόνα της χώρας 
μας και την κατάταξη που σήμερα έχει συγκριτικά με τα άλλα Κράτη Μέλη της EE. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας νια τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2022 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Κυριάκου Ι. Κούσιου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.019, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2022, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην σχετική πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Για σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία 2019/882/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 17ης Απριλίου 2019, σχετικά με τις απαιτήσεις προσβασιμότητας προϊόντων και υπηρεσιών, 
λαμβάνονται όλα τα αναγκαία μέτρα με στόχο τη μεταφορά στο εθνικό δίκαιο της Κύπρου της πιο πάνω 
Οδηγίας. 

(β) Δοθέντος του διευρυμένου φάσματος προϊόντων και υπηρεσιών που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της 
εν λόγω Οδηγίας, κρίθηκαν αναγκαίες οι διαβουλεύσεις με όλα τα αρμόδια Υπουργεία, Υφυπουργεία και 
άλλους ανεξάρτητους εμπλεκόμενους φορείς, οι οποίες υπήρξαν συνεχείς και χρονοβόρες για τον 
καθορισμό των αρμόδιων αρχών εποπτείας της αγοράς και ελέγχου συμμόρφωσης για τις πέντε 
κατηγορίες προϊόντων (συστήματα πληροφορικής, τερματικά αυτοεξυπηρέτησης, τερματικός εξοπλισμός 
παροχής ηλεκτρονικών επικοινωνιών, τερματικός εξοπλισμός πρόσβασης σε υπηρεσίες 
οπτικοακουστικών μέσων και συσκευές ανάγνωσης ηλεκτρονικών βιβλίων) και τις έξι κατηγορίες 
υπηρεσιών (υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, υπηρεσίες πρόσβασης σε υπηρεσίες 
οπτικοακουστικών μέσων, ηλεκτρονικές επικοινωνίες/εισιτήρια και διαδραστικά τερματικά 
αυτοεξυπηρέτησης στις υπηρεσίες επιβατικών μεταφορών, τραπεζικές υπηρεσίες για καταναλωτές, 
ηλεκτρονικά βιβλία και ειδικό λογισμικό, υπηρεσίες ηλεκτρονικού εμπορίου). 

Συγκεκριμένα οι κυριότερες διαβουλεύσεις πραγματοποιήθηκαν με το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας και τις Υπηρεσίες του, το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και τα 
Τμήματά του, το Υφυπουργείο Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, το Γραφείο Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, το Υπουργείο Οικονομικών και την Κεντρική 
Τράπεζα Κύπρου. 

(γ) Παρόλο που η σύνταξη του εναρμονιστικού Νομοσχεδίου είχε ετοιμαστεί έγκαιρα από το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
υπήρξαν αντικειμενικές δυσκολίες ολοκλήρωσής του, λόγω της μη συναίνεσης όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων για ανάληψη της αρμοδιότητας, με αποτέλεσμα το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων να μελετά στο στάδιο αυτό εναλλακτικές λύσεις ως προς τον καθορισμό των αρμόδιων 
αρχών εποπτείας της αγοράς και ελέγχου συμμόρφωσης για τα συγκεκριμένα προϊόντα και υπηρεσίες 
που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας, με γνώμονα την ορθολογική και αποτελεσματική 
εφαρμογή της το ταχύτερο δυνατό.  Στη συνέχεια, το νομοσχέδιο θα τεθεί σε δημόσια διαβούλευση, η 
οποία προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη Νοεμβρίου 2022, προκειμένου το νομοσχέδιο να 
τύχει νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία και να υποβληθεί κατά προτεραιότητα στο 
Υπουργικό Συμβούλιο προς έγκριση. 

2. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει αρμοδιότητα για τη 
μεταφορά της Οδηγίας 2021/2261 στο εθνικό δίκαιο και ως εκ τούτου η Κοινοβουλευτική Ερώτηση κοινοποιείται 
στο Υπουργείο Οικονομικών λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.02.029, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2022, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, αναφορικά με τα θέματα που εγείρονται, επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη ξεκινήσει έλεγχο, για να επιβεβαιώσει κατά πόσο 
οι πολιτογραφηθέντες/ πολιτογραφηθείσες επενδυτές/επενδύτριες εξακολουθούν να διατηρούν στην κατοχή τους 
το/τα ακίνητο/α, που επιβάλλεται να έχουν στην κατοχή τους στη βάση των όρων και προϋποθέσεων του ΚΕΠ.  
Ο έλεγχος διεξάγεται από τη Μονάδα Ελέγχου Πολιτογραφήσεων του Υπουργείου Εσωτερικών και το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών.  Δεδομένου, ότι θα γίνει ατομικός 
έλεγχος για έκαστο/η από τους/τις 3.517 επενδυτές/επενδύτριες, η διαδικασία του ελέγχου αναμένεται να είναι 
χρονοβόρα. 

2.  Όσον αφορά στα σημεία 2 και 3 της ερώτησής σας σχετικά με τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να 
προβεί για τυχόν περιπτώσεις, που θα διαπιστωθεί, ότι πολιτογραφηθέντες/πολιτογραφηθείσες 
επενδυτές/επενδύτριες έχουν αποξενώσει το/τα ακίνητο/α, που επιβάλλεται να έχουν στην κατοχή τους 
στη βάση των όρων και προϋποθέσεων του ΚΕΠ, επιθυμώ να σας ενημερώσω, ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών έχει ήδη αποστείλει επιστολή στον Γενικό Εισαγγελέα, με την οποία ζητά γνωμάτευση κατά 
πόσον το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο επιτρέπει την αποστέρηση της κυπριακής υπηκοότητας σε αυτού 
του τύπου τις περιπτώσεις.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
Πέμπτη, 6 Οκτωβρίου 2022, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια διάταξη που θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 3 Οκτωβρίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της τέταρτης συνεδρίασης της Δεύτερης 
Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος, η οποία έχει ως ακολούθως: 
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 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 6 Οκτωβρίου 
2022, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.025-2022).  

 2.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.130-2022).  

 3.  Ο περί Ναυτιλιακής Εταιρείας Περιορισμένης Ευθύνης (Ν.Ε.Π.Ε.) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.117-2022).  

 4.  Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Τουρισμού και Διορισμού 
Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.127-2022).  

 5.  Ο περί Απόσπασης Εργαζομένων στο Πλαίσιο Παροχής 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.131-2022).  

 6.  Ο περί Διεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.168-2021).  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 
(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 3. «Μεταναστευτικό: Οι διεθνείς υποχρεώσεις της Δημοκρατίας, η 
ευρωπαϊκή διάσταση και η διαχείριση του θέματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(22.9.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.002-2022).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών του σώματος.  

(Ώρα λήξης:  5.24 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργίου Νίκος Πάζαρος Χαράλαμπος 
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Δημητρίου Δημήτρης Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σύκας Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Τσιρίδου Φωτεινή 

Μαυρίδης Μάριος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Λουκαΐδης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας Νικολάου Μαρίνα 

Κέττηρος Νίκος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κυπριανού Άντρος Στεφάνου Στέφανος 

Κώστα Κώστας Φακοντής Βαλεντίνος 

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παντελίδης Χρύσης 

Λεωνίδου Πανίκος Σενέκης Χρίστος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Παπαγιάννης Λίνος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Μυριάνθους Ηλίας 

Ευσταθίου Κωστής  

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 

1.  Αναφορά του προεδρεύοντος της Βουλής (Ζαχαρίας Κουλίας) στην επέτειο της κυπριακής 
ανεξαρτησίας και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των υπερασπιστών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

123 

2.  Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων:   

 α. Παρουσία της Προέδρου της Βουλής στην κρατική κηδεία του πρώην Πρωθυπουργού 
της Ιαπωνίας Shinzo Abe και διμερείς συναντήσεις της στην Ιαπωνία.  

124 

 β. Συμμετοχή των κ. Νίκου Τορναρίτη και Χριστιάνας Ερωτοκρίτου σε συνεδρία της 
Επιτροπής Μετανάστευσης, Προσφύγων και Εκτοπισμένων της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στην Αθήνα.   

124 

 γ. Συμμετοχή της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου σε συνεδρία της Επιτροπής Κοινωνικών 
Θεμάτων, Υγείας και Αειφόρου Ανάπτυξης της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης στη Σμύρνη. 

124 
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 δ. Συμμετοχή των κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και Κυριάκου Χατζηγιάννη σε σεμινάριο της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία 
στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) στο Ελσίνκι. 

124 

 ε. Επίσκεψη εργασίας του κ. Γιώργου Λουκαΐδη, ως εισηγητή εκ μέρους της Επιτροπής 
Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, στην Ιορδανία. 

125 

 στ. Διαδικτυακή συμμετοχή του κ. Άντρου Κυπριανού στις εργασίες της 50ής Συνόδου της 
Συντονιστικής Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Εμπορίου.   

125 

3.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 125 

4.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

128 

5.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Καταπολέμησης της Απάτης και της Πλαστογραφίας 
μέσων Πληρωμής πλην των Μετρητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

131 

6.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Αντρέας Καυκαλιάς, Σωτήρης 
Ιωάννου, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρίστος Ορφανίδης, Ηλίας Μυριάνθους, Ονούφριος Κουλλά, 
Στέφανος Στεφάνου, Χάρης Γεωργιάδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

133 

7.  Σχέδιο ψηφίσματος για αλληλεγγύη και στήριξη στις γυναίκες του Ιράν, αγορεύσεις 
(Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Λουκαΐδης, Νίκος Τορναρίτης) και 
ομόφωνη έγκρισή του. 

143 

8.  Ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Ανάθεση εργαστηριακών εξετάσεων του Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας Κύπρου. 146 

 - Αριθμός δημοτικών συμβούλων ανά δημοτικό διαμέρισμα. 146 

 - Κάλυψη μαθητικών αναγκών δημοτικής εκπαίδευσης δήμου Λιβαδιών και κοινότητας 
Βορόκληνης. 

147 

 - Κατασκευή της λεωφόρου Αλέξανδρου Παναγούλη στα Λιβάδια Λάρνακας. 147 

 - Στάσιμοι και ανεξεταστέοι μαθητές μέσης εκπαίδευσης. 147 

 - Μη συνέχιση του προγράμματος «ΔΡΑΣΕ» στο Περιφερειακό Γυμνάσιο Κιτίου και 
κριτήρια συμμετοχής και αξιολόγησης. 

147 

 - Έλεγχος του Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος. 147 

 - Η ένταξη των ιδιωτών εργοθεραπευτών στο ΓΕΣΥ. 148 

 - Σχεδιασμοί για αναβάθμιση του αλιευτικού καταφυγίου Λάρνακας. 148 

 - Τα έσοδα από τη χρέωση της πλαστικής σακούλας και η απαγόρευση ορισμένων 
πλαστικών προϊόντων μιας χρήσης. 

149 

 - Ανάγκη λήψης μέτρων μείωσης της ζήτησης ενέργειας σε κυβερνητικά κτίρια. 149 

9.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Πυρκαγιά σε ελαστικά στην περιοχή Βασιλικού. 149 

 - Μετρητές φωτοβολταϊκών εγκαταστάσεων της ΑΗΚ. 150 

 - Μείωση της χρήσης κτηνιατρικών αντιβιοτικών στην κυπριακή κτηνοτροφία. 151 

 - Μη ενσωμάτωση στο εθνικό δίκαιο προνοιών ευρωπαϊκών Οδηγιών. 151 

 - Ενδεχόμενες παρατυπίες σε αγορές ακινήτων από αιτητές στα πλαίσια του 
Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος. 

152 

 

Τιμή:  €3,50 


